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,	 1. Page 1 and 2 deal with GALES defection from the East and his
subsequent employment by TPELBER. Already he is complaining how'un-
fairly he was treated by RENARD.

2. Page 3 deals with security problems. CAMS emphasized that
RENARD always minimized security because the "finances" were not
sufficient to implement elaborate security measures.

3. Page 4 and page 5 describe the ZICKIER affair. 'ZICKER was
hired during the . early stages of TFEMBER. He enjoyed the reputation
of being the fair haired boy of HENARD. In October 1951, ZICK1ER,
who was involved in a murder, fled to the East taking along 600 DM
from TPEMBER. 0ALES blames RENARD for the ZICKIER fiasco.	
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4. Page 6 deals with security measures advoctted by and sub-

mitted to HE/MRD by CAMS.

5. Page 7 again deals with conferences that took place within
TPEMBER Headquarters regarding the security of TPELBER.

6. Page 8 describes the SCHRAMM affair, the defection and at-
tempts to show that CAIES tried to prevent the defection of scIIRAMily

, however, her willingness to submit to the lie detector test deterred
him from arresting her.

7. Pages 9 and 10 still deal with the SCHRAMM affair and CUES,
personal bad relationship with LADELL and Frau Von ROSENBERG. 	 AOrvf 1,
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8. Page 11 describes the contents of the personnel file of

SCHRAMM. The file was kept at TPEMBER Headquarters and was not
shown to GALES until after she defected. GALES naturally implies
that had HENARD shown him the file previously, he would have pro-
tested against the hiring of SCHRAMM.
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9. Page 12 deals with TPEMBERITES' reactions to the SCHRAMM case and
how they tried to blame the fault on him.
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Approved-by:

10. Page 13 describes a personal argument that CALEB had with
Frau von ROSENBERG. _

11- vs— 1 '. describes the removal of CALEB from TPEMBER HQ by
. :3 It states that C: LI read a letter to CALEB

kordering TPEMBER to create an "outside" SSD section. CAP'S states
that the letter, i.e. order, was worded in such bad German that it
Could only be a translation from a fereign language.

. .12. Page 15 and 16 deal with CALEB first interrogation bygir

and LTDIERSON at CID and subsequent interrogation and carriage
Fri. RICHTER, HENARD's secretary.

13. Page 17 again deals with TPEMBER intrigues involving CALMS)
and my approach to CAMS asking him to create a SSD office outside

1	 TPEMBER for me.

14. Pages 18, 19, 20 and 21 describe my request to CALg.S to resignc-from TpEMBER and how and why he interpreted this as emanating from
ja.n order to get rid of him. It then -goes on to show how right

The wag- by giving a blow by blow description of our security assessment,
i.e. carriage, interrogation and c:	 -.:a Assessment, and his subsequent
dismissal from BOB. It also states thatt_ _..) gave him some Christmas
present wrapped in a shabby brown paper bag, thereby denoting that
these gifts were jui:t a perfunctory gesture.

—	 .
15. Page 22 gives the instruction 	 Issued CALEB when he

,fired him.
,

1
16. Page 23 attempts to prove that{	 was not an outside -)

investigator but rather had to have olds% cont'act with-TPEMBER.

17. Page 24 deals with my advice to GALES to stop seeing MOBERG,
who is known to be an intelligence swindler, and his having to turn
over Dr. LEHNHOFF, a potential REDCAP operation,to BOB.

18. Copy of GALES' report is attached.
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After having noticed in recent t'..!wee special events which are
connected with an American official agency (CID) - Mr. Strong
and the InvestIgpting CaramIttee 	 77:ea Lawyers, I consider 'A .
necessary to submit a comprehensive report about the conditions,
of the Investigating Committee and especially about the most
recent measures of the Investigating Committee as well as the
American official agency.

Since approximately the end of 1949 I have been in close con-
tact bug with the Investigating Committee. At that time I
held the position of assistant district attorney in last Berlin.
In this position I transmitted valuable material to the In-
vestigating Committee through a cut-out. The representative of
the Investigating Committee, WUNDER, recently presented this
material to the West Berlin judicial heads, to wit the former/
Attorney general imam and the former head of the court of
appeals, S1TUCKSBERC. According to Mr. WUNDER these gentlemen
"clapped their hands together above their heads" and remarked:
"How do you do it,- Mr. WIITYMR?"

In October, 1950, I escaped from East Berlin. The reason for
my escape was recognized as politiCal danger by the reception
commission, so that both my wife and I received the status of
recognized political refugee. Through Wunder an interview was
arranged for me with Dr. TRIJEISSAD, whom I already knew from
my activities in Potsdam and whom I knew to be the head of the
Investigating Committee. He assured me immediately that I
would be hired into the services of the DFJ. After three
weeks,btwfteiwes hbwevirfeheniftrorned Leath:lit due to consti-
tutional provisions he would not be in a position to employ
me. Dr. FRIEDINIU maintained at that time that only full
jurists are active and that a People's .ludge cannot be taken
in.

The basic meaning of this assertion was clear to me; I was
• glad at that time to have evaded the Eastern police and hoped
that Dr. FRIEBEHAU would be helpful in finding me a job-. He
assured me of this help.

OR igtriibrARTIOIOUORflaRRIlY wrote to Dr. ROLLO, who is
active in the Federal Office for the Protection of the Con-
atitution. In his letter he stated that I had been assistant
attorney general in East Berlin, and that I had worked for
considerable period fdr the UFJ. "Although Br. WOLK is not
A full Jurist but is an industrial merchant by profession
and perticipted in the first course for people's judges,
his judicial knowledge, especially in criminal law, is very,
good. During his activities Mr. WOLK gave us vital information."
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My attempt to obtain employment with the Office (dr the Pro-
tection of the Constitution felled, however. Die to the official
absence of Mr. ROSENTHAL, who is one of the principal members
and today in deputy director of LW, I was asked to substitute
for him for two months in April, 1951. After the expiration
of these two months Dr. FRIEMNAU tried once more to obtain
employment for me. Instead, however, I have been active since
April, 1951, in the UN, and on 1 August 1951 I was officially
named to be program officer for political criminal law, for the
People's Police, and for the SSD. Since thtt time I have been
active there .. Arshort time after I had assumed office there,
I discovered, Much to my surprise, that several persons, who
were not full jurists, were employed as program officers pp .
(sic!) there. Upon a subsequent inquiry Mrs. von ROSENBERG
informed me that she was Of the opinion that I could not work
objectively. She based her opinion on my conduct in Potsdam.
Actually, do she asserted, she had been wrong, for her close
observation of me differed from her former views in Potsdam.
Around Jaly, 1951, Mrs. TIME was assigned to re as secretary.
Mrs-. TIEN also is a recognized political refugee and had been
active in Schwerin as office manager for a lawyer and notary
public.

Since July, 1951, when the offices of the Investigating
Committee were moved from Lindenthaler ,Allee to Limastraese
29; I noticed several things which I brought to light during
official conferences. Specifically there were regular questions
of security and personnel Leadership. But all advances in
this direction were minimized by Dr. FRIZDENAU and partly
.extenuated. In all cases, however, he mbinsulted. For
example; the female employees of the 41c& a common letter
to Dr. FRIEDENAU appealed that, for danger reasone, they 'could
no longer etay late (till 20,00 hours) if no protective measures
were taken at the same time. The ladies wanted either to be
brought to their homes in a car or else be accompanied by
police from Limastrisee to the station. Dr. rannusu yap
especially put out over this common appeal by the ladies.
He even ascribed it to Eastern reminiscence, and stated that
as long AS he was not harmed, nobody elected to fear any
dangers. At any rate, no measures for the protection of
the employees of the Investigating Committee have been ta;:an.

Only in one case protective measures were tte ren at that times:.
In the case of Dr. FRIEDINAU himself and for his secretary, Misr
RICHTER. Asidd from this the unjustified pay differentials
led to serious differences , of opinion. The pernonal expenses
of DT. FRIEDENAU were in gross contrast to the economic status
of the mass of employees. For example, in order to save the



unemployment tax, a large part of the salaries were Paid out
in net amounts. For about one year, for instance, I received
a taxed income of DK 284.-- and an untaxed income of DH
Generally speaking, the maintenance of funds, which Dr. TRIM:MAU
reserved for himself, was the subject of many aggravations.

If. ithe. beginning, security measures were effective at all in
the hee4gErthey concerned finances: Here everything was, without

' exception, camouflaged. This development was especially de-
pressing because a large part of the employees was active and
maintained common sense for ideological reasons and did not
demand unjustified salary raises. Personnel policy, which was
also exclusively in Dr. FRIMENAU's hands, left much to be
destred, although on paper there was a personnel officer with
the rank of division head. So, for example, he paid activist
pretrial:8 and presented gifts to those who had regularly put
in unpaid overtime. Among these was Dr. BERET, who a short time
after receipt of a premium received a written reprimand, after
hundreds of arrears had been discovered in his work. Because
my secretary, Mrs. T1ETZ had not put in sufficient overtime,
Dr. TAIEDENAu denied her an advance of 100.-- DM for the funeral
of her mother who had died in the Soviet Zone. 	 •

Affair ZICKLER 

At that time a certain Heinz ZIMMER was employed in the
Organization section of the Investigating Committee. ZICKLER
was said to have had °lase personal contacts with Dr. FRIEDMAU.
Dr. FRIEDENAU	 laid to have sent him into the Soviet Zone
with special assignMents, although ZICKLER was a recognized
political refugee. ZICKLER and a certain KAISER, who also worked
in the organization section, stood in close coatact ' with the
Fighting Group against Inhumanity and with the TPO. When this
became knOwn, both were discharged immediately by Dr. FRIEDEDAU
but were reemployed the semi day after further consideration.

i ZIMMER received the order from Dr: FRIEDITAU to take
urea with a camera belongiag to the latter of all Investi-

gating Committee members at their places of work. Allegedly
DT. FRIEDENAU wanted these'pictures for a folder on the Investi-
gating Committee. I refused to permit weal( to be photo-
graphed. In my office a picture was taken only of a folder
On the People's Police.

Around August, 1951, it became known to Dr. FRIEDENAU that•
the local criminal police /as conducting an investigation
of MBGLIR for his participation in a murder. Nevertheless,
ZIEGLER weir not suspended from work. I called Dr. TRIEDENAU's
attention to this during an official consultation, after these
facts had become known to me, and after ZICKLER had escaped in
October, 1951. DR. FRIEDENAU declared, however, that the police
officers had told him that the criminal police had no objections
to ZIECKLER's continued employment. MEGRIM fled on a Sunday
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in October, 1951, to Magdeburg, taking along thi<amera and funds

totalling DM 600.--. It is not certain whetlir he took along the
pictures of Investigating Committee member 's, which he had taken
a short time before that. In any'casWZICKLER appeared as a
witness in August. 1952, in a big,show trial under the direction
of Hilda BENJAMIN and gave specific testimony about the organi-
zation of the Inveetigating._pdmmitte.. My expressed suspicion
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at that time that ZICfl2Rçbout whom Dr. FRIKLIENAU had been na 7 '	 -
warnedby(frlIpragrWEB-HYTICEHSZWas generally rejected.
The group around Mrs. von ROSENBERG suipected an evasion into
the Foreign Legion. When checking:ZIMMER'. files. I noticed
that he had not been investigated prior to his entry into the
Investigating Committee. Subsequently, during consultations
with Dr. FRIEEKNAU and Mr. Rosenthal I mentioned that only
those persons who have been investigated, may be employed in, the
UFJ. If somebody As employed without prior investigation, the
investigation should nevertheless be conducted after he is
employed. However, this suggestion of mine was not heeded.
After ZIECELER's eacape several others were employed without
investigation. Until the climax was reached in the SCHRAMM
case, Dr. FRIEDENAU administered the hiring of new personnel
and preserved this right for himself. Only after the SCHRAMM
affair my suggestion was followed to establish a staff whose
function it Was to investigate new wmployees. The staff was
to be composed of Mr. ROSENTHAL, Dr. ERBES, Mr. HOLTOR.F. 	 •
and myself. This staff	 not start functioning properly 
-until Septem.er, 1952. 

Affair Dr.  LINSE

By virtue of information from visitors and co-workers I
continuously touched on the question of security during official!
consultations. It became known to me by word of mouth that a
former crime investigator (Eriminaldirektor) was to be hired,
for the task of conducting security checks oi-those who hid
had none previously. As far as I know, nothing became of this
project. The only measure taken for the security Of our East
workers wan the order to change the files of •Liur workers in
such a Iry that their true names could no longer be recognized
from the files. In July, 1952, at the time Dr. LINSI was kid- -
napped, this change had been about 50% completed. In my activi-
ties report for June, 1952, I informed Dr. FRIIMENAU of the
fact that there were increasing indications that the SSD was
introducing operative measures against the Investigating
Committee. Up to this time it had become evident that

1- Our visitors were under surveillance

2- Inquiries had been made about several of our Lc
paandopair workers.
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For defensive purposes against these offensive preparations
I suggested the following aecurity measures;

.
1. That our 	 be armed.
2. Availability of a private phone for our-paJae4peel 

flir- workers.
3. Investigation of each .pwasleped-kworker for the

following defensive purposes:
a. Control of personnel files
b. Spot checks of the private condudt of our primp/wet I-41

workers.
4. Protection of 1n-salaried employees from pentleSon

corruption through salary raises, which, incidentally,
Dr. TRIEDENAU promised in January, 1952.

After DT. LINSE's kidnapping on 8 July 1952 and the subsequent
lightning-swift action by the SSD by arresting 30 of our last
workers, the directorate of the house was inclii;Zto give
serious considerations to security measures. Now the questions
Of personal armament, installation of telephonesjinvestigation
of our headquarter workers, and personal °escort pp (sic!) were
discussed. Arms were e4/ .2nred -- partly pistols but mostly gas
pistols. Several headquarter workers, who were considered to
be in special danger, were given a private telephone, and a
few others were called for by a car. Especially the index
containing the workers' true names were secured. In addition
certain changes were introduced in the maintainance of the
visitors' roster. Dr. FRIEDENAU obtained for himself.a
shepherd dog and in addition had a two-way radio installed in
his car. In eddition to these security measures Dr. nusptizeu
is accompanied in the evenings by an armed UFJ member. This
armed escort follon,,Dr. PRIEDIEFAU's car in another car.A
special police man was itationelear Miss RICHTER and Mr. ROSEN*
THAI. However, since these security measures did not seem
sufficient to several headquarter workers, further discussions
were held during an official consultation. ' During this consultation,
around August, 1952, a sharp debate took place between the
lawyers Dr. BERNET and Dr. ZELLER.on the one hand, and Dr. FBIEDINAU
on the other. The deputy chief administration director, BRANDT,
who had not participated in this controversy but was irritated
by Dr. FRIEDIENAU's provoking behavior, left the conference room
with the remark that he. would never enter thia Ilona° again.
ZELLER and BERNET had insisted that the question of security
for all be entrusted to a larger staff, and Dr. BERNDT demanded
in addition that Dr. FRIKETNAU clear his public statement.,
prior to their pronouncement during a conference of division
directors. 'I myself was the laet speaker in this conference
and I indicated that I condidered it dangeroua to broadcast
over the radio complete citations from the application forms
of our headquarter workers, as Dr. FRIEDERAU indeed intended
to do in the case of Dr. LINSE. In my opinion Dr. LINSX was

s
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seriously injured through a citation of hie-letter of application.
Dr. FRIEDEBAU conceded my objeative arguments and added that it
is possible to have differing opinions about this matter.

Affair SCHRAMM

After the kidnapping of Dr. LIME, the arrests of several of
our East workers during the period 9 to 15 July became known
to us. Among the first of these were several members of Mr.
BARS fly '  staff. Mr. HABSIN directs the Review Section East-
West Trade within the Investigating Committee. Mr.. SCHRAMM
was the secretary assigned to hie. On 15 July Mr. ROSENTHAL
and I appeared before Dr. FlIEDENAD-. Mr. ROSENTHAL naked
-Dr. FRIEDENAU to see to it that the best CIC agent be given
the assignment of investigating SCHRAMM. Dr. 'AMEND
promised to do this, but on the tame day, in plain language,
he asked the Office for the Protection of the Constitution,
Dr. FRIEDRICH, to-introduce surveillance measures. During
further discussions'Dr. FlIEDENAD announced his intention
to conduct eearches of Mr. HANSEN'. and Mrs. SCHRAMM'. houses;
I suggested that in my opinion the available evidence was
not sufficient to warrant a court order for a house search,
and I advised instead, in order to prevent public confusion,
to interrogate Mr. HANSEN and Mn.s' SCHRAMM and to ask them
whether they would voluntarily submit to A house search.%
Dr. FRIXIIENAD agreed to this and declared to both that in
their interest he had to do everything to clear possible
grounds for suspicion. Both declared themselves willing
to hve their houses searched and Dr. FRIEDENAU ordered me
nnd Mr. BONER to conduct the searches. I stated the results
of the searches in a protocoll. In Mrs. SERAMM's Correspondence
folder we found quite a bit of private mail from the East, which,
I believe, had been written by relatives in Thuringia. In

:addition we fotnd a large pile of Eastern newspapers. These
pipers were allegedly obtained by fix SCHRAMM's friend, a

I

certain rum, who allegedly works with the CEO Ostbuero.
In HANSEN's house I found.a nolle pros by the attorney
general and a written statemiiirrir4iTed by HANSEN while
he wail in protective custody. On the morning Of 17 July I
informed Dr. FRINEENAU that I had just received SCHRAMM's

,	 refugee files. I asked him for the personnel files in our
office in order, to be able to compare both files. But Dr.
FBIEDENAU demanded the refugee files, ibalthirtgh I called
his; attention to the ,fact that I had not had the opportunity
to look at these files. He assured me ' that I will receive
both the personnel and the refugee files. In the evening of
18 July Mr. ROSENTHAL asked me to speak ha with Mr. JOEHRIN
of the cub' Ostbuero about KUEHN. My efferte to meet JOEHREN
were fruitless. I did/ not meet Mr. JOIHRIN until 29 Jul!.
and then he informed me that he had an exPreisedly bad
opinion of KUEHN. Meanwhile lie-detector tests were given
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to HANSEN and Mrs. SCHRAMM by nIEN In both oases the results
were negative. On 24 July I gave a detailed report to It.
NiiiiNUD-about my findings in the affair HANSEN/SCHRAMM.
From the files of the arrested workers it was determined
that the source of the betrayal was Room # 13, which was
the office of HANSEN and SCHRAMM. Mr. ROSLTTHAL was of the
opinion that in this case only SCHRAMM was responsible. .
I contradicted this and maintained that both ought to be in-
vestigated, not SCHRAMM alone for personal reasons. In this
connection Mr. ROSENTHAL informed me that my view,that the
personal prejudice against SCIMAMM stems from the antipathy
of Mrs. von ROSENBERG, is, erroneous. In recent times Mrs.
v. ROSENBERG had changed her views vis-a-vis SCHRARY.
After hearing my presentations. Mx. ROSENTHAL immediately wanted
to call the police and cause police measures to be taken.
I brought out the fact that SCHRAMM had willingly submitted
herself to the lie-detector test and that, in my opinion,
'the evidence available from the files was not sufficient
to justify police measures. As a result Mr. ROSENTHAL asked
me the following morning, Friday. 25 July, to take the
files . to Dr. FACEIMOSER, of the Office for the Protection of
the Constitution, in order to enforce measures through his
office. It never cane to this interview, since the press
on this morning reported SCHRAMM's escape, 'which allegedly
took place on 23 July. Together with the police I searched
SCFRAMM's apartment on 25 July and found out that the private
mail had disappeared, while the papers were still there.
Some time after that I went through the registry and discovered
that Mrs. v. ROSENBERG was making one of her regular speeches
to a considerable number of Hq workers. In passing I overheard
her declare that SCHRAMM should have been forced to confess,
even if it meant to have her stand in a basement with water
up to her neck. When I stated to her that such methods cannot
be utilized by Western authorities and that her suggestion•
is hardly suitable as an objective topic, she became violently
outspoken and declared that she had always known that SCHRAMM
was an ngent.iftwalprinithmApostrtemintreonverialritth
limetRO6ENTS2Lpfillemmitipted her with the fact that especially
in recent times she had been of a different *pinion. Thereupon
the hysterical Mrs'. v. ROSENBERG lost control of herself.. She
attacked me violently and stated that this was one of rf usual
insolence.. I broke off the conversation# and merely asked
her, since she accused me of lying, to speak to Mr. ROSENTHAL.
When I met her the next morning on the stairs and tilted her
what Mn ROSENTHAL had laid, she answered: "Mr. ROSENTHAL
says you are crazy." I did not reply to this and tried in vain
to get in touch with Mr. ROSENTHAL by telephone. Only 14 days
later was I able to speak to Mr. Rosenthal. Mr. ROSENTHAL said
that the whole thing had been misunderstooi and has been based
on an error. He thought he remembered that he had said that
Mrs. v. ROSENBERG's feelings toward SCHRAMM fluctuated from

- one extreme to , the other, and that around the time of our
investigations of SCHRAMM (15 July) Mrs. v. ROSENBERG's

• feelings towards SCHRAMM had reached a negntive climax.

C`CrPt-



All I could do was to express my regrets to Mr. ROSENTHAL that
he could not exactly recall our conversation. Re stated that
the word "crazy" had not been used in referring to me. He thought
he merely said it was "crazy non -sense" (Irreinn) to maintain
that Mrs. v. ROSENBERG had had friendly feelings toward Mrs.
SCHRAMM. On 25 July, the day of the publication of the news
of Mrs. SCHRAMM's escape I received the personnel and refugee
files which I have not seen since. The first thing I was able
to determine was that the pereonnel files had not been kept
in good order. The SCHRAMM file contained:

1. Application
2. A brief autobiography which contains no information of

the period between 1945 and 1950.
3. Certification by a Government construction engineer in

Max-Huetta	 gnterwellenborn, who certified that SCHRAMM
had been employed there as secretary from 1939 until the
capitulation:

1. Comhent by the so-called personnel chief of the house,
Dr. MEN, who actually has to perfomm nothing but minor
subordinate tasks in the hiring process. The comment
states that the applicant had been introduced to Dr.
PRIEM/AU on 16 April 1952, and that.after consultation
between Dr. FRIELENAU and Dr. EMBER: SCHRAMM was hired
with the customary two-month probationary period.

The files further contained:

1 letter of recommendation by the CVO. Kreisverband Saalfeld,
and signed by her friend MEN.

1 so-called pledge (Vergatterung) concerning the obligation
of secrecy.

1 writteh statement from Dr. FRIEDEMAU to the effect that
SCHMAAM, After expiration of her probationary period was
permanently employed as a steno-typist.

1 letter of recommendation by Mr. HANSEN in which he praises
her untiring activity, her working zeal, and her developmental •

growth.

The files are concluded by a letter from Dr. FRIEFENA0 to
Dr. FRIEDRICH of the Office for the Protection of the

i Constitution. In checking the/refugee files, it was evident

I after the first page, that SCHRAMM had been imprisoned far
by the SSD for 4 weeks and had to obligate herself to . become

an informant. It is quite clear from these refugee files
that the informant SCHRAMM was ordered to turn over her
information , reports to the KUEHN mentioned above.



All events connected with the SCHRAMM affair had an extra-
ordinary affect on the workers of the house. Especially
affected were those who, in contrast to earlier times, had
begun to extenuate Dr. FRIEDENAII I s measures, such as Mrs.
v. ROSENBERG. The $ clear-cut', .undeniable case of failure
security-wise in the employment of SCHRAMM led Mrs. v. ROSEN-
BERG to state that in any case a conviction . of SCHRAMM should
have been obtained, even if torture (water cells) had to be
used. Such conversations were used to cover up the aggravating
failure in employment in general and in the SCHRAMI4 case in
particular. Nona of Dr. ERIEDENAIre sudden new friend• Were
depressed by the question of SCHRAMM' s criminally superficial
employment, al though in the similar can of Z I MIER Dr.
TRIM:ENO declared that he alone is responsible for personne). •
questions and that he alone makes the decisions. Nobody was
moved' to question the unde•cribable suffering slats in the
Soviet zone, .which. SCHRAMM had brought over many. human beings
during her activities. Only one thing was determined: SCITRAMM
was not to escape (accusation, trial witness). Instead of .
working with iron energy' on the defensive investigation of
all members of the house, the general opinion no expreesed
that SCBRAMIO• arrest Was prevented through my failure. Mr.
LECITWEIN expressed in the cai to Mr. ROSENTHAL and. Mrs. v.
ROSENBERG that FIOCHWALD ought to be thoroughly ashamed of •
himself because SCHRAHM escaped. When I subsequently Spoke
to Mr. ROSENTHAL Omit this, he said that LEUTWEIN only
meant. to express his disfavor to the criininal law division.
It 'therefore was my desire to bring abounn investigation
of the SCHRAMM affair in order to clear up all ratters connected
with this case. This investigation wae promised to me by Mr.
LEUTWICIN, who, in August, 1952, in the absence of Dr. FRIEEETAU
and Mr. ROSKIITHAL had taken over • the direction of trn. When,
at the end of September, 1952, Mr.' ROSENTHAL turned over to me
the direction of the Special Operations office (sonderbare•
Aussenbuaro)•, I once more urged the initiation of a SCHRVOC
investigation and asked for an interim report (Zwi•chenzeugnis)
in which a - stand • is taken on the SCHRAMM case. . Although I	 .
.repeatedly submitted -oral and written reminders of this interim
report, I am to this day not in the p 	 ion of 'such a report.

As a . result of the extra work load caused by the kindnapping
of Dr. LINSZ and the SCHRAMM affair a great deal of Work in
my regular schedule pi/ ed up , and I was unable to work on
it during my regular office hours. ix I intended to take a
vacation on I Spptember, , but in order to take care of the
backlog of work, I had to stay in my office two days longer
than I had planned. On my last working day the ad or 3d
of September - Mrs. v. ROSENBXRG- revealed to me with a smile
theit she knew why I am finishing off all my work and want to •
leave a clean .desk: The reason, she continued smilingly, was
that •Ers. 'DIETZ and I had the intention to go to the last.
At first I was completely dumbfounded over this revelation, •
but then I calmly told her that she ought to think over the
following: Dr. FRIESIAN, Mr. ROSENTHAL, and I have been
exposed by Hilda BENJAMIN in a l„estrtrEt—i.
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Soviet zone justice emplbyees as especially shameless former
members of Eastern justice. Dr: FRIEDXNAU was defense counsel;
Mr. ROSINTRAL was program officer for Criminal law in the
justice ministry, who preferred to go to West Berlin at the
moment when he was being considered for the position of senate
president in the criminal law senate in Potsdam. I was a political
attorney and also an SID-member. "Mrs. v. ROSENBERG, whom do you
think the Soviet zone authorities love most of all?" - The usually
quick-witted Mrs. v. ROSINMERG, who never lacked strong ex-
pressions, was unable to give me an answer to my declaration.
I suppose that the events of the interim period are, to a large
degree, due to the personal tension betweenlas. v. ROSSIMERG
and Dr. FRIEDINAL/ on the one hand, and myself on the other.

During my vacation in September. 1952, I was repeatedly called
into the Investigating Committee in order to clear up several
undecided questions. Towards the end of my vacation it. ROSIN-
PHIL asked me by mail to call him up immediately, which ltd.
Mi. POSENTBAL asked me and Mrs. TIETZ to meet him outside the
office. This was even more obvious inasmuch as one or two days lictraz ago
Mrs. TIETZ wanted to return to duty but was sent home. We met
on 22 September in MY apartment. Kr. ROSIINTHAL read to us

a written statement in bad German lx which contained an order for the Vt./
to establish a special bureau. Its subject was to be the SSD
and the security of the office. the execution of this task was
to be entrusted to a . special expert. I was informed that I
was to direct this bureau. While this order, which allegedly
was translated from a foreign language, always referred to
"The Committee of Free Jurists ... 1 , it was noticeable that

in two cases the institution was called by its correct name,
the Investigating Committee of Free Jurists- to wit: when it
Wee mentioned that, firstly, I am to maintain no contact with
any members of UT.!, and seconiily, that I am prohibited from
establishing ,contact with official Berlin authorities. I .
immediately told Mr. ROSENTHAL that these conditions would
weaken the .small bureau fror the beginning, and that there
would be no sense in beginning work under such conditions.
I did not receive a clear answer to this. Mr. ROSENTHAL merely
declared that he would present the problem once more. Up
to this day no decision has been made in this matter. Further-
more I was ordered to find an office for myself. The rent for
this office was not to exceed DM 60-70. Subsequently I established
the small office in my apartment but discovered that MAKI&

95% of the necessary material for MY work was not placed at

my disposal by the UFJ. Only insignificant and very litils
information was given to me. Actually I Could do nothing
for this planned operation with the information. I informed

Fr L:1,•
k_s s
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Dr. FRIEDENAU of this in a letter of 4 October 1952 and also
indicated to him that, under these circumstances, I could
consider the TM measures nothing but my termination. A
long time after receipt of my letter in UPS Dr. TRIEDENATJ
granted me a two-hour interview on 8 Novemner 1952. Haring
this interview he stated to me that the IIIPJ is not an
organization founded on democratic constitutional principles,
but that this is a strongly centralized institution which
ham been founded by a certain side. He made it clear tliat if
he were convinced of my loyalty, he would not have any nega-
tive feelings aainst me. He am admitted that he was glad
that I out of all others had been selected for this bureau.
He told me that v views concerning my termination were 'wrong,
but in order to clear up constitutional questions he would
see to it that during the next week Mr. ROSENTHAL would
get together with me and iron out details. He said he would
participate in this conference, if he has the time. Nothing
has come of this conference to this day, although I submitted
several oral and written reminders.

'Affair STRONG

During rtrj vacation in Se ptember 1952 I was asked by Mr. ROSENTHAL to ^One
to headquarters. He .explained to me that the Americans had suggested
that I go to American headquarters. :Then I arrived there I was interrogated •
by two German speaking Americans, one of whom introduced himself as "STRONG".
They wanted to find out if T had . made a statement to the effect that
Miss RICHTER, FRIEDENAU's secretary, had had dealings with SCHRItsfM.
I explained the whole matter. About the middle: of July I conferred with

thlocYtautxbrialtxtxsix.Rmitir De nu ty Chief, of Police, Dr. URBAN. I
asked him to start proceedings to get police protection for Our headquarters
personnel. He agreed immediately and I sent him a list of true names.
A few days later I was visited by Mr. HANSEN and Mr. , SCHOTT who told me
that, they hadn't noticed anything resembling police protection. I sent
them to the Police Station, Zehlendorf-West and told then to refer to
rny discussion with URBAN and to ask for police.protection again. ',then they
got there they were received by the Chief Inspector who told them that
he had already received their names and was just in the process of
securing police protection for them. He added that if he Was to take
'over the responsiblity for thei r security,. they were not to behave like
Kiss RICHTER recently had done. He explained that Miss RICHTER had suddenly
disappeared one eve‘ng, and the policeman who had the responsiblity

. of protecting her, had first lost his head • completely. Finally he found
1 her again on the Kurfurstendaram, deep in conversation with Mn. SCHRAMM.

.HAN5L-N and SCHOTT brought me this bit of news immediately, which
prompted me to call 	 KLAN3 of 1 5 that.same evening to relate the
story to him. I had been in contact with KLAN3 since the affair Dr. LINSE.
A few days later KSANG informed me that the fact that Mi 45 RICHTER had	 -
mat with SC.:HRA_KM had actually been entered in the Police Login Zehlendorf-West.
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I related this whole incident bra to the two American. While
I was telling my story I noticed that periodically one or the other

would get up ar0 leave the room. 'Suddenly Mr. STRONG. reappeared and
confirmed the	 of my statements. I exnlained that I had no way
of knowing wha t' was written in the Police Log, that I only knew what
HANSEN and . SCHOTT had told me. Thereupon Mr. STRONG asked me to convince
Miss RICHTER tocome there. I agreed to do thin only if the noliceman
who had been assigned the-protection of RICHTER admitted that he recognized
SCHRAMM.a p the woman RICHTER had been in conversation with. After making
that a condition, the request was withdrawn. liosztig Shortly after my

return I stopped in at the UFJ to speak to Mr. ROSENTHAL, 'when a CIC
official came in to call for Miss RICHTER. Later I found out that :ass
RICHTER had been made to take a polygraph test.

After the first meeting with STRONG I was in constant contact
with him. Repeatedly he asked my opinion on questions of security.
Mr. STRONG told me that it was his jobtto examine the security of the UFJ.
I gave him all the details and handed him the list of persons Who had
been detached from UFJ during the past 1 1/2 years. Several of them, i.e.,
ZICKLER and SCHRAMM had been recognized as agents, others left for
better naii paying jobs, and still others left in anger. I repeatedly
mentioned these things in business meetings, and pointed to the fact
that the personnel department didn't pay enough attention to the question
.of .security.

Towards the end of November, during one of my discussion with
STRONG, he made the suggestion thatl should work together with him on
the SSD investigation. He toll me that he intended to make a big job

of this SSD penetration, and that he intedded to have an office which
was to gather and receive information from all sources. Objectively
I was not against this suggestion, nerscnally, however, I felt very unsure
because this ilea of STRONG's corresponded to the wishes of Dr. FRIEDENAU,
which in the meantime had been made known to me. I learned from Dr. STEINMANN,
the successor of LINSE, that one (ley in October 1952 he had met with
WESTPHAL, the leader of the agricultural division, and that he km1 (Westphal)
had asked him (Steinmann) about me. (':TgSTPHAL and FRICDENAU have a

very s pecial relationship because FRIEDENAU defended WESTPHAL in Potsdam,

and he was sentenced . to 1 1/2 years in prison.) Dr. STEINMANN . clid not
respond to the question, and .ESTPHAL told him that he and FRIEDENAU
hal had a discussion about me. FRIEDENAU had said that in three months
I wculd not be working for UFJ anymore. WESTPHAL also told STEINMANN.
that .FRIED.OAU had described a conversation to him which 1 was.supposed to
have had with Dr. FRIEDENAU, in which I had . made accusations against
WESTPHAL and others. WESTPHAL's comments on these accusations was that
I should be the last one to accuse anyone, because mine was the darkest
past of them all. Mr. STEIN:4)1:N told me all this and also said that
he would write a Memorandum on this meeting between him and WESTPHAL,
with would be at my disposal any time I so desired. When STRONG tried'
to convince me to quit'UFJ, I had to think back to the above explanation
by STEINMANN. Two days after my resignation I was to come to headquarters

for a personal interview with STRON3's superiors, and after that we could
immediately start our assignment. I toll Mr. STRONG that I would never
agree to resign unless I knew under what conditions I could accept a new

nonition. Mr. STONG asked 'for all my personnel files in order to acquaint

• 71:PP EIL:).1
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himself with all particulars as to my previous connections with the SSD.
To this day these tiles have never been returned to me, although I was
promised to get them back after three days. When I telephoned him to
remind him (ca. 15 Jan. 1953) he informed me that I was to hear more on
the subject the beginning of the following Week. (ca. 20 Jan. 1953) I
still haven't heard any further. Besides these files I have certain
written material to Mr. STROWL Also the edition of • "Dar Fortschritt" '
in which an article anpears stating that according to the '.astorn Press
_Dr. FRIEDENAU is not a lawyer. Neither the papers ncr the article has
ever been retarned.

The discussions as to my new employ were delayed for two weeks
and a new date was finally set for the week between Christmas and New Years.
On the first of January this new thing was to get a start. On wednesday,
January 7 1953 I underwent an interro;ation, which lasted 9 hours. Froth
] 4 : 30 until 17:30 I took a polygraph test. The first question was: are
you Walter Wolk, and were yolicfRiAxagrm in Berlin. Calestion No. 3:
Have you told anyone about youfw5rk with S1RON3 aside from the people
mentioned above? I gave the false negative answer to this last question,
because I didn't want to mention the name of HELLINJ. ihe next questions
were: Do you have any connections with the SSD? Do you any ctnnections
with a befriended information service? Haire you been in the cast Sector
or in the East Zone after your fkie!„..4,0,599¢2r 19501 Did you mistreat or

beat Pri soners when you were s t dior aftetrfieW At about 17:30 a psychologist
and a certain Mr. ROST ap peared. o'ith these two gentlemen I discussed my

life history until about 23:30. It was determined what kind of a background
I had, where I rtadied and what, where I was employed and	

atnesI did there.sis
They were especially interested in the fact that I had been manager of a
subsidiary plant of the HENSCHEL-AIRPLANE Factory, aloo that I was in the

) Swear. In these discussions I was amaaed to find that the gnetlemen had
never heard the term business manager, and were not at all familiar with
that sert of position. We talked a great deal about my duties as states
attorney, and especially about my duties ce,

e: I	 e 14,	 Ls• 4(4. d_e_ •du /du,. d /5-1 cLaa C/C.,_. ILL, 9

In this connection I also noticed that these gentlemen were not oriented ,
in regard to conditions in 1946 in the Soviet zone, especially concerning
the training of people's judges.and their deployment. The conversation
frequently departed from the topic of my background and several questions
of general interest were raised, such as the reason for a nation, like
the German people, to accept an authoritarian government. I based this
fact on the formula: Stupidity and lack of awareness of responsibility.
The two other gentlemen, however, maintained that the cause of the Third
Reich was the political development of the German people, which had been
stagnant for 50 years. I protested this and cited the examples of MEM
STRZSRMANN and Poland. Regarding Poland, I expressed the view that
Rsimm& the Poles are outspokenly politically alsrti and are conscious
nationalists, and yet today they have an authoritarian government. Mr.
ROST then cited examples from the post-capitulation era and asserted that,
although the Conduct of Allied troops has not always been clean, he could
well imagine and even know that in ease the Germans had eat at the other
end of the table, it would have been mach worse. Thereupon I declared
that this behavior ale ,  could be based on a formula which I call bravery.
In my opinion, and I netted so, , the truly brave soldier cannot mistreat

cIrrPFT
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his beaten opponent, for this would be contrary to the ethics of
bravery. Mr. RUST replied that according to that the bravery of
the Germans met hive receeded. Tho gentlemen were very surprieed
to hear me state that I have religious tendencies. The conversation
on this topic, however, did not go beyond the reasons for the establishment
of the recognized church's men's groups, the functions of the so-called .
German Christians And of Reich Bishop MUELLER. During this conversation
I was given a 4 or 5-page questionaire .which I had to fill out. The
questions dealt exclusively with fields of interest and presumably
served to supplement the previous lie detector test. Replying to
Mr. ROST's discovery in 1947 that_thres high-ranking administrative
officials in the Federal territory (I believe 3 ministerial sdirectors
and 1 ministerial cOuncelor) falsely used doctor degrees, although they
never studied for them, I stated that this type of matter could
have been succeesgully uncovered by the 117J. With interest I recalled

I

many remar's in our house concerning Dr. FRIEENNAU. It is almost an
open secret that FRINDENAU is not a jurist. Thus the division head LEUTWEIN
remarked to the lawyer Er. BECKMANN that he knew that FRIEDENAU is no

jurist but that he, LEUTWEIN, would support FRIEETNAU on the basie.df,kie
ibyhad .merits. I received no answer to this protest. In the same manner' e

previously declared to Mr. STRONG that the manner of the procidureelbgainet
me arouse my doubts that my "friend" ADIX FRIEDENAU is behind all this,
I likewise stated to Mr. RUST and to the psychologist that I have special
views regarding the reasons why I am being submitted to this procedure.
"thereupon the psychologist raised both hands and declared that he knew
of nothing and that he had clearly-expressed orders. However, I seem
to remember that MX. RUST said that this might be possible but that he
believed that several people might regret this later. However, I cannot
recollect this scabs with certainty, as ths remark was made at 11 p.m.
and I was somewhat exhausted. Prior to this entire procedure Mr.
Strong requested me to submit a written background description of myself.
Several days later he requested that I submit this description in my
on handwriting and also enclose a written 3-page description of any •
one of MY fields of interest. I . elected to write a letter to •ibmtdi
an anomynous bridge-playing friend of mine and took an uncompromising
stand against those who kibitz into other players' cards. Ever since
Mr. STRONG had asked me to resign from UPJ, I could not rid myself of 	 .
the belief that this'entire affair was being laRtlgated by Dr. FRIEEENAU.
My belief was strengthened by the fact that Mr. STRONG had repeatedly
Aquestioned me regarding the members of UFJ and persons in Berlin
fluthorities with whom I still had contact. I was especially surpriied
by Mr. STRON(re christmie gift, consisting of 1 box of cigars, 1 bottle
of cognac, and 1 bottle of rum. These items, which are lath themselves
valuable and gave me a great deal of pleasure, were thoughtlessly
wrapped, however, in an old, partially torn, brown paper bag. 1

was very conscious of this. Furthermore I recalled having informed
Hr. STRONG in the middle of December that nothing had come of the
interview which Dr. FRIKEENAU had intended to arrange between Mr.
ROSENTHAL and myself. Mr. STRONG =pit= had replied to this that he
hoped I did not believe that this interview would ever materialize.

After this investigation on 7 January the results were to have been
forwarded to me within two days so that this bureau could begin to
function very quickly. I was supposed to report there on Monday,

•
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12 January, at 10 a.m. Nothing 'CAM of this meeting. The meeting
.which had originally been set for Wednesday, 14 January, was postponed
till Thursday, the 15th, but after another phone call, was set for
3 pm, Wednesday, the 14th. blaring this interview Mr. STRONG informed'
me that he is very disappointed. His first question was: "Whom else did

you tell that we were to work tot ...I:her?" I repeated that besides my wife
and Mrs. TIETZ nobody knows abort it. But he did not believe me and raid
that I myself knew this, fort had submitted myself to the lie-detector
test. Indeed I remember that my heart bent twice as strong when .I answered
this question, and the American who ran the lie-detector showed me after
conclusion of the test that question I 3 was indicated by a thick red spot. •
Then Mr. 'STRONG said that I was planning something against him too. I
believe that he wanted to submit me to pressure by declaring that I
am a free man who can go home, and that I ought to:be content that I
was recognised as a political refugee in October, 1952. His Only
advice to me would be to forget everything, and he 'would do likewise.
Should I, however, talk about the recent events, he would do the same.
and that would not be good for mei In addition, he asserted; the psycho-
logist in his interview with me had also discovered several contradictions
in my past. When I asked him to name specific details, Mr. STRONG evaded
and said that I will know about it, that i ought to get a good night's
sleep and think about it tomorrow, and it would all come back to me then.
His other findings (I do not know whether these were inside our outside
the house) corresponded to the picture given by the doctor and the lie-

detector proceedings. To my clear queption, whether he suspected me of
cilaborating with the East, he replied that he had said all this
"without accusation." This surprised me very much, especially since he
told se a while ago, around December, that he had received the best
information about me and for that reason wanted to take up negotiations
concerning the new bureau. He conceded expressedly that all information
which I had given him during our icne period of contact was as :icirate
as the hit of a hammer on the head of anal- 9owever, these unm,uk:ioned
matters were to be found within me. He kept repeating that I had played
a game with him. He had been honest with me, he had etcod up for me,
but I had played a game with him. This latter statement wns partially
true, inasmuch as from the beginning I was of the opinion that STRONG
had acted on trumorrAw. orders, for it is known to me from a reliable
source that Dr. FRIEIMNAU was aware of interviews which STRONG had with
members of Dn. My co-workers HOLTORF and WEGNER confirmed this to me
in detail. Furthermore I noticad in this connection that the activity
report for December, .1952, which was due in the beginning of January,
1953, was not requested from me. I also noticed that in the beginning
of January, 1953, only Mrs. TIETZ received a personnel questionnaire,
although.all members of UFJ were to fill out such a questionnaire.
.1 know that Mr. WEGNER a long time prior to this woe asked to turn

in his questionnaire.

These facts point to' the concluaion that Mr. STRONG must have established
contact with the UTJ, although Mr. STRONG always denied this when I
questioned him about it. That the investigations conducted by Mr. STRONG
were not to serve the purpose of A pos:dble suspension can be- seen from

the following:
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On 6 January 1953 Mrs. TIETZ informed me that she had been raked to
appear before the chief of the police precinct in which she resides.
On the stairs in the precinct building she met two gentlemen who
stopped, and Mrs. TIETZ heard them say: She must be the one."
.During her conversation with the precinct chief one of the two
gentlemenj entered the room and demanded to speak to the Chief.
The gentlemen turned out to be a member of Eripo:. Dept. F O.
Although the chief asked the gentlemen to leave him alone with
Mrs. TIETZ, this an returned once more after a few minutes
and tried to glazes froM the corner of his eyes into Ski
Mrs. TIITZ's identification papers which the chief was holding in his
hand.

In the investigation of the HOHERG affair, which was entrusted to me
by the UFJ, I raised, after one meeting with HOENIG, doubts in a
written report concerning his integrity. The justifications of my
doubts.were exprossedly confirmed 17 Mr. STRONG who even authorized
me to designate HOBERG vii-a-vie the UFJ as a news falsifier. I noticed
that after that Mr. STRONG asked me repeatedly whether I had had another
meeting with ROBERG, whom I had seen only once. In another affair, that
of Dr. LERNHOFF, I conducted an investigation on 3 Jansary 1953 on orders
of the UFJ. After I had notified Mr. STRONG Of this, I was notified in
the middle of January, 1953, by Mr. ROSENTHAL to stop this procedure,
as another office was handling the matter. Mr. STRONG, whom I informed Of this,
asked me to arrange for a meeting between Dr. LERNROFF and an expert.
Aside from that (he said) the expression "stop" (in reference to stopping
the procedure) is not the proper one.

Finally, I em of the opinion that in view of the development. of these
matters only one conclusion can be reached: That with all means and
under all-circuastances I am to be expelled from the Investigating Committee.

SECRET
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41/411 Aril: ropyIvo
Naohdem mir,in jUngster Zeit besondere Ereignisse aufgefalleni

sAnd, die im Zusammenh,inE mit einer as amerikanischen Dienst-:

stelle (CID) -Mr.Stroni:- und dem Untersuchuugsausschuss

Freiheitlicher Juris ten stehen, halte ich es fUr notWendig,

omen umfaseenden Bericht Uber die v erhaltnisse des Unter-

suchungsausschusses und Uber insbesondere die letzten Mass-

nehmen des Untersubhungeausschusees bezw. der amerikanischen

Dienststelle zu geben.

Solt etwa Ende des .Jahres 1949 s tehe ich in einem enger.

Kontakt mit dew Untersuchungsausschuss. Damals Ueklebete ich

In Ostberlin ale Stelle eines stelivertr. Ueneralstaatsan-

waltes. In dieser Eigeuschaft babe ich dber eine Mittele-

person dem UntereuchungsausschP.s wertvollee Material Uber-

geben. Der Beauftragte des Untereuchangeausechueses, der Mit-

arbeiter Wunder, hat seinerseiti dieees Material der Spitze

der westberliner Justiz vorgelegt, so dew damaligen General-

staatsanwalt Neumann und dem damaligen Kammergeh-lchtepresi-

denten Strucksbeig. Dieee Herren soilen nanh Angaben dee.

Bermn Wunder "die Hände Uber dew Kopf zuennmengeuchlegen"

und geduseert haben: "lie machen Sie dae bius, uerr Wunder".

Im Oktober 1950 bin ich von Oetberlin c . eft.:0Mtet. Der Orund

'meiner Flucht wurde als politische oefahrdang von der Auf-
nahmekommission anerkannt, sodas meine Ehefrau sowohl ale

gulch ich, den Status des anerkannten pont:eche' rluohtlings

erhielten. Dutch 'den Mitarbeiter Nun.; .f.r	 tr einige

Tage nach meiner Flucht eine RUcksprache w.t merrn pr.rriede-

nau, den ich aus meiner TOtigkeit in Potsdam bereits kannte

'und von ihm wusste, dass er der Letter des UntereuehunEssue-

schusses Set, vermittelt. Dieser eicherte mir eofort zelmict,

in die Dienste des UrJ zu nehmen. Ent6egeh dieser Versiche-

rung teilte er mir nach etwa 3 Wochen "'.:ria;:t." wit, dase er

aus 5runusatziicr.en ..t:rwOgun i . en 711	 1:1 der LaEe	 mich

zu Ubernehmen. Ith Ur seiel., so benauptete nerr Dr.rriedeneu

' damals, nar Volljur.isten tatig nd d her K.,:f;e eine tibernahs

eines Volk .Arici,'ers /licht

Las Prinzipieile dieser Erklor ..:n t_. Leuchtee tir ein: 1=n

damals froh, -den naschern im Uteri entgangen zu sein une

hoffte leairlich, •ass Lr.eriedenau mirtei der steiiuncs,..:

tehilflicu sein zUrde, wae er mir aich Jacrt:cklich zusicner-
te.



Tatsdchlich hat er an Herrn Dr.Nollau, der beim Sundesamt

fUr Verfassungsschutz tang 1st, am 13.2.51 geschrieben.

In diesem Brief teilte er mit, dass ich bislang stellvertr.

Gcncralstaatsanwalt in Ostberlin gewesen set, der seit lunge-

rer Zeit belt Uti'd mitgearbeitet butte. "Obwohl Herr Walk

nicht Yolljurist, sondem von Beruf industriekaufmann let

und am ersten Volksrichterlehrgang teilgenOmmen hat, warm'

seine juristischen Kenntnisse insbesondere auf strafrecht-

lichem Gebiet Behr gut. Herr Walk hat uns wahrend'seiner

Tntigkeit wichtige informationen gegeben". Mein Gesuoh beim

Bundesamt fUr Verfassungsschutz wurde jedoch abschlegig be-

schieden: Auf Grand miner beabsichtigten Dienstreise des

Bermn Rosenthal, mines hauptamtlichen Mitarbeiters dee IneJ,

der haute stellvertr. Leiter tat, wards ich im April 1951
aufgefordert, die Urlhubsvertretung fUr ihn fUr 2 Monate zu

abernehmen. Hach Ablauf dieser 2 Monate wollte Herr Dr.Priede-:

nau.nochmals versuchen, mich unterzubringen. statt d•ssen

jedooh bin ioh salt April 1951 hauptaatlich beim UFJ tang

und wurde am 1.8.1951 offisiell sum Referenten fUr politisches:
Strafrecht, far Volkspolizei und SSD bestellt. seit dieser

Zeit bin lob biu zUm houtigen Tags dort beschaftigt. Kurz.

Zeit nach Aufnahme meiner Tatigkeit beim !Jr..; stellte ich su

meinem : nicht geringen Orstaunen feat, class mehrere Pereonen,

die nicht Volljuristen slay ale Referenten pp, besohaftigt
wurden. Auf eine entsprechende Nachfrage teilte air rrau

v.Bosenberg mit, dase sie der Meinung gewesen g el, dass lob

nicht saohliA arbeiten 'thane. Si. glaubte dee auf mein Vera,

halten in Potsdam zurUckfUhren zu kOnnen. Tatsachlich, so ere_

kiärte sie air, Witte ale Bich geirrt, dean der nahers Aug's.

echein were enders ale ihre damalige kneioht in Potsdam. Stet
im JUli 1951 wards air als Sekretarin Frau Tietz zUgeteilt.

Frau Tietz 1st ebenfalls anerkannter politischer Fidchtling

und war zuletzt in Schwerin bei einem Rechteanwalt and Notar

als BUrovorsteherin tatig. Bis dahin war mir Frau riots nicht

bekannt.

Wahrend der Zeit ab Juli 1951, dem Zeitpunkt d<r verlegung

der Dienotraume des Untersuchungsausschussee von der Linden-

thaler Allee nach der Limastrasse 29, sind mir veraohledene

Dinge aufgefallen, die ich in Dienstbesprechungen vorgetragen

•
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habe. Inebesondere handelte es sich regelmessig um die Frage

der Sioherheit und um die YersonalfUhrung. Aber alle Vor-

stdsee in dieeen Riohtungen wurden von Herrn Dr.Friedenau

bagatellisiert und zum Tell beschanigt, dui jeden Fall nahm

er aber dieee Dinge Ubel. Die. weiblichen Angeetellten dee

Haueee haben zum Beiepiel in einem gemeinsamen Schreiben

Bermn Drariedenau vorgetragen, class sie aus Gefahrdunge-

grUnden.den sogenannten Bpatdienet (bis 20100 uhr) nicht

mehr leieten kdnnten, wenn nicht zugleich ..eine wirksame

' Schutzmasanahme eingeleitet werden wUrde..Entweder wollten

die Damen wit einem Wagen in ihre •wohnung gebracht oder'

zumindest•wollten sie unter polizeilicher Begleitung von der'

Limastrasse zum Behnhof gefUhrt warden. Dieeen gemeinsamen

8chritt der Damen nahm Herr Drariedenau besondere (Abel. hr

fUhrts ihn eogar zurtick auf ditliche Reminiszenzen und meintes

' dims, solange man thm nichts tate, einem . anderen Uberhaupt.

eine Gefahr nicht siwachsen WUrde. Jedenfalle sind hassnhhmen

zun dohutze der Angehdrigen des Untermuchungsausechnee.es

bis dahin nicht •ingeleitet worded.

Nur in einem Punkt . wurden damals bereits Schutzmassnahmen •

'- weranleast: Im ialle des Dr.Priedenau selbst und seiner Sekrs.

tdrin Fri.Richter. Dinoben !Warta die unterechiedliche und

zum Tell ungerechtiertigte Beeoldung der Angehbrigen des UPJ

zu nicht unerheblichen Meimungsverechiedenheiten. for per-

sOnliche Aufwand des Herrn Dr.rriedenau stand in krassem

Gegensatz zur wirtschaftlioben Lags der Masse der Angestell-
.	 t

ten. Um za. die .Arbeitgeberanteile zu sparen, wurden erheb-

liche Teile der Gehalter in Iletto .‘setragen bezahlt. stwa sin

Jahr lang habe ich z.B. ein versteuertes Dehalt von 284.-- DE

und eineh unversteuerten Gehaltsanteil von 2oo.-- Dm erhalten;

Uberhaupt war die Kaseenfiihrung, die sich Herr Drariedensu

selbst vorbehalteh hatte, der Gcgenstand standigen Argerniesel

Wenn Sicherungsmassnahmen im Rause Uberhaupt von Anfang an

wirkeam waren, dann betrafen diese iie Finanzen. Hier war

alles reetlos abgetarnt. Diese Entwicklung war umso betrUb-

licher, weil der Grosateil der Angestellten aus idealismus

tdtig and vernUnftig genug war, nicht etwa ungerechtfertigte

Gehaltsforderungen zu stellen. Die PersonalfUhrung, die .

ebenfalle restlos in 'den Hdnden des Dr.Friedenau gelegen hat,

obwohl nach auseen auf dem Papier em n Personalreferent im
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• Range eines sogenannten Aateilungsleiters eingesetzt, war,

lag ganzlich im Argen. So hat er z.B. Aktivistenprdmien

an diejenigen bezahlt ben‘. daneben noch veschenke Uber-
.

reicht, die regelmdssig unbezahlte Oberutunden geleistet
P

batten. Unter diesen befand sich auch Dr.herndt, der kurze,

Zeit.naoh der PrLimiarung schriftlich mit einem Verweis ge-

?Ugt wurde, nachdem hunderte von RUckstanden bei ihm fest-
gestellt wurden. Weil meine Dame, Frau rietz nicht genUgend-

Oberstunden geleistet haben sollte, wurde ihr von Herrn

Dr.triedenau erbetene Vorschuse von loo.-- DM, den Ste

die Heerdigung ihrer in der Sowjetzone verstorbenen mutter

vervrenden wollte, •abgelehnt. Dine Daretellungen-ktinnten

liebig er'weitert werden.

Ingelegenheit Zickler.

In der Organisationsabteilung de Untersuchungsausschusses
war . zur damaligen Zeit emn gewiseer Heinz zickler beschaf-

Zickler soil omen engen perednlichen Kontakt iu
Herrn Dr.Friedenau gehabt haben. Herr Dr.friedenau soil

persdnlich.mit Sonderauftrdgen in die Sowjetzone gesohickt

haben, obwohl Zickler anerkannter politischer FlUchtling gel*
Wesen war.. Zickler and em n gewlsser Kaiser, der ebenfalis

in der Organisationsabteilung arbeitet, standen in engem

Kontakt zur Kampfgruppe gegen Unmenschlichkeit . und zur VPO.

Ale dieses . eines Taps bekannt wards, sind beide zunacbst -

von Herrn Dr.Friedenau frietloe entlassen, aber am selben

tage cinch ether RUcksprache wieder eingestellt worden.

seth Sickler hatte Herr Dr,Friedenau den Auftrag gegeben,mit

einem Herrn Dr.Friedenau go/tendon Yotoapparat'sámtliChe

Angehdrigen des Untersuchungsausechusses an ihren Arbeits-

'platzen zu fotografieren. Se bless, dase herr Dr.Friedenau

dine Fotoe • fUr eine anzulegende mappe "Untersuchungsaus- •

schuss" haben wolle. In •meinem Nall nube ich mich geweigert,

mich fotografieren zu lessen. Lediglich wurde in meinem

Dienstzimmer sine Aufnahme eines die Volkspolizei betreffen=.•

den Aktenvorganges gemacht. stwa seit August 1951 war herrn,.	 --
Dr.Yriedenau bekannt, dass :le hiesige sriwinalpolizei ein

Ermittlungsverfahren gegen tickler thegen neteiligung an

einem Lore fUhrte.. Trotztlem 'Aurde tickler nicht vom Dienst

suspendiert. Ich babe in einer Dienetbesprechung nach der



t

-5-.

Flucht des Lickler it .rktuber 1)51 und nachdem wit dine

Einzelheiten bekannt gewuruen waren, Herrn Dr.eriedenau da-

tau! hingewiesen. Herr Dr.Friedenau erkldrte jedoch, class

die beiden Kriminalbeamten ihm gesact hetten, dass gegen

eine iteiterbeechüftigung des zickler EinwUnde kriminalpo-

lizeilicherseits nicht zu erheben seien. Zickler 1st an

ainem Sonntag im Oktober 1951 unter mithahwe ..des Fotoeppa-

rats und einer Kasaette mit inhalt im wart° von etwa

Goo.-- DM-West nach Magdeburg geflUchtet. Ob or die Foto,

der Angehdrigen des Untersuchungsausschusses, die er kurz

vordem hat machen mUseen, mitgenommen hat, steht mit Sicher-1

heit nicht feat, let aber anzunehmen: Jedenfalls 1st Zickler

im August 1952 in einem grossen Schauprozese unter.Imitung

der hilde Benjamin als zeuge aufgetreten und hat insbesonde-

. re Auseagen , Uber die Organisation dee Untersuchungsaua-

schusses gemacht. Mein darnels geduseerter verdacht, dee°

Zickler, vor dew herr Dr.Priedinau mit Sicherheit von herrn

holtorf und Herrn Behrgewarnt 'Jordan let, nach dem Osten

entwichen let, stills auf allgemeine Ablehnung. Der Kreis

um Frau v.Rosenberg vermutete vielmehr em n tntweichen in die

Fremdenlegion. Bei der OberprUfung der Akte des 'tickler ist

nit aufgefalien, dase . Zickler vor seinem Rintritt balm Did

nicht durchleuchtet worden war. Ion habe daraufhin in °incr.

Dienstbeepreohiing und auch in ether Unterredung mit herrn

Rosenthal und herrn Drerriedenau darauf hingewieeen, dews

beim UYJ nur UberprUfte Personen tatig sein dUrfen. wenn .

schon aber jemand ohne tberprilfung eingeetellt wordeh

dann mUsse dine OberprUfung naohgeholt warden. Aber aueh'

diese Anregung von mir wur hde nicht befolgt. Ruch der Flucht

Zicklers sind nooh mehrere Neueinstellungen ohne Ober- •

prUfung von herrn Dr.Friedenau vorgenommen worden. tie EVA

Eklat in dew Fall Schramm hat Herr Dr.eriedenau die Ein-i
etellungen selbst verfUgt und sich dieses Recht auch immer

vorbehal .ten. Erst nach der Schramm-Affare wurde em n von

mir vorgeschlagenes Grewium ins Lebentterufen, p welches die

UberprUfung von Neueinste11un6en vorzunehmen hatte. Es

sollten dies sein Herr mosenthal, merr Dr.Erben, merr

moltorf und ich. Zum richticen Funktionieren iSt jedoch
dieses Gremium bis zum September 1952 nicht gekorna.
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Angelegenheit Dr.Linse.
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Auf Grund verschiedener Informationen von Besucherh und

tiitarbeitern habe'ich in Dienstbesprechngen immer zieder

die Frage der 'Sicherheit ungeschiitten. uesprSchsweise wurde .

mir bekanht, dass em n ehemaliger Kriminaldirektor einge-

stein werden sollte wit dem Auftrag, die nicht vorgenomme-

nen UberprUfunz:on bei der flnstellung von Angehdrigen des 	 •

•OFJ nachzuho1en4 eiaes vissens 1st aus diesem Projekt nichti

geworden. Als einzise :assnahme zum Zwecke der Sicherung

unserer 03t-Mitarbeiter wurde eine Aktenumstellung•angeord-

net in der Weise, dass die Klirnamen unserer mitarbeiter

• aus den Akten nicht mehr zu erkennen_waren. Li f:se Umstellunge

aktion war im Jull 1952, dew Zeitpunkt der Verschleppung

Dr.Linses zu etwe 5o% durchgefUhrt. Im j uisi 1952 habe ich

in einem Tatigkeitsbericht fUr diesen Monet herrn Dr.Priede-

nan mitgeteilt, dass sicn die Anzeichen verdichten,Aaas der

Szill. cperative Massnahmen gegen den Untersuchungsausschuss

.einleitet. Bisher-aeien zu erkennen ge%esen

1.) Uberwachumgemassnahmen gegen unsere liesucher,

2.)Trkundiguingen gegen verschiedene hauptamtliche miter-
beiter.

Zum Zwecke der Abwehr dines in Vorbereitung befindlichen

Angriffs habe ich folgende Jicherungsmassnahmen in Vprschlag

gebracht:

1.) Beeaffnung unserer hauptamtlichen mitarbeiter

2.) Bereitstellung eines Privattelefons fir unsere haupt-
amtlichen Mitarbeiter

3.) OberprUfungjedes hauptamtlichen mitarbeiters nacil
abwehrmessigen Geeichtspunkten

a) Kontrolle der Pereonalakten

b) stichprobenhafte UberprUfung des ausserdienstilchen
Verhaltena unserer hauptamtlichen mitarbeiter

4.) oicherung der gering bezahlten Angestellten des
Haug es vor mbglicher Korumpierung durch gehaltliche
Deeserstellung, die tinUbrigen im Januar 1952 auadrUck-
11ch von Herrn Dr.Friedenau in Aussicht gestellt worden
war.

Mach der Verschleppung Dr.Linses am 8.Juli 1952 und der

darauf fo1gence	 chlngartigen Aktion des s:JD im ()Sten durch

Verhaftune von tber Ifmti unserer Ost-mitarbeiter war die

Leitung des lial:.ses geneist, in erhsthafte Uesprache betr.

SicherheiLsmassnahen einzutreten. Nunmehr wurde.die Frage
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r Bewaffnung and die Frage der Anlegung von Telefonappa-

viten, der OberprUfung unserer hauptamtlichen Mitarbeiter,

des Abholens pp bceprochen. te warden waffen beschafft, zu

einem kleiE,:n Tell Pistolen and zu einem grOsseren loll

Gaspistolen, Einigen hauptamtlichen Mitarbeitern, die fUr

besonders gefiihrdet angesehen warden, wurde em n Privatteie-

fon bewilligt, wenige andere warden mit einem lagen abge-.
holt. Die mitarh4terkartei wit Klarnamen wurde besonders

gedichert. Auch wurden gewieee Umatellungen bezU61ich d_r

FUhrung der sogenannten Besucherliste angeordnet. herr'Dr.

Friedenau beschaffte sich omen Schaferhund and nese sich

ausserdem elm Sprechfunkgerdt in seinen Pict! einbauen. Beben

dieeen Sicherungemasenahmen wird'Herr Drarriedenau von

einem bewaffneten Angehtirigen des UFJ abenda begleitet. Die-.

ser Begleiter folgt in einem anderen . Wagen dew Plo des herrn

Dr.Friedenau. Bei Frl.Richter und . Herrn Rosenthal wurde emn

enohpolizist etationiert. Da jedoch mehreren hauptamtlichen

Mitarbeitern diese Sicherungsmassnshmen nicht ausreichend

erechienen, wurde in einer Pienstbesprechung darUber veic

handelt. In dieser liesprechung, etwa lm-August 1952, kam 'es

zu einer ausserordentlich scnarfen Auseinandersetzung zwi-

schen den Reohteanwölten Dr.herndt and	 11er einerseite

und Herrn Drerriedeniu andererseits. Der an dieser Kontro-

verse nicht beteiligte jatzige stellvertr.Hauptabteilungs-

leiter Brandt verliese des herausfordernden Verh“ltens'des

Herrn Dr.Friedenau wegen unter Protest dee uitzungezimmer

it dem Bemerken, class er dieses Haus niemals . wieder be-

treten wolle. Zeller und Berndt h3tten 'rngeregt, die Frage

der Sicherheit fur she einem gresserendiremium zu, Ubertra-
gen and Dr.Berndt forderte zusatzlich,.dass herr Dr.friede-

nau Erkldrungen in der uffentiichkett vorher in ether Ab-

teilungsleiterbeeprechung erlaltert. Ich selbst habe ale

letzter in dieeer Sitzung gesprocher, und vorgetragen, dase

ich es fUr gefUhrlich halte, dass Uber Rundfunk vollstandige

Zitate aue BewerbungsunterLugen un:_crer hauptamtlichen mit-

arbeiter vorgetragen ?,erden, wie 64 herr Dr.Friedenau im

.

	

	 Dr.Linse tatsachlich vermochte. GIeiner Meindng nach

1st herrn Dr.Linse darch Zitierung seines hewerb)ngsschrei-

bens em n Bareadienst erwiesen zorden. nerr ur.friedehau

konzedierte mir meine sachliche Argumentation und meinte,



—

- 8

dass man sicher Uber- diese Angelegerneit verscniedener An-

sicht sein kOnne.

Angelegenheit chramm. 

NMch der Verschle Fpung Dr.Linses wurde tins etwa in der Leit

vom 9. - 15.7. die Verhitung Von mehreren unserer Ost-mit-

.arbeiter bekannt. Die ersten Namen betrafen Mitarbeiter von

Herrn Hansen, der , im untersuchungsausschusa dae Heferat

Oat-West-Handel leftet. Ale seine MekretUrin war ihm rraU

Schramm zugeteilt worden. Am 15.7. haben merr Rosenthal und

,ich Vortrag bei Herrn Dr.Priedenau genalten.'Herr hosenthal

bat Herrn Dr.Friedenau darum, zu veranlassen, dase dew beaten

C1C-Agenten der Auftrag der OberprUfung der mchrams, gestellt

werde. Herr Dr.rriedenau sicherte dies zi,:) hat aber lediglich

am gleichen. Tage in dUrren Worten . dae Amt fUr erfassungs-

schutz, Herrn Mr.Friedrich, gebeten, Oberwachungsmassnahmen.

einzuleiten. in der weiteren Unterredung teilte Herr Dr.

Friedenau wit, class er beabsichtige, Haussuchung bei merrn

Hansen and Trau Schramm halten zu lassen. Ich stellte ihm vor,:

den das uns vorliegende material meines Erachtens fur die

Erwirkung eines richterlichen Durchsuchungsbefehls nicht aus-

reiche und schlug vex-, um auch Verwirrung in der Offentlioh

keit zu unterbinden, *Herrn Hansen and Frau ochratm zu be-

fragen, ob sie sioh freiwillig ether Hausdurohsuchung unter-

werfen wUrden. Herrn Dr.Friedenau ging auf diesen Vorschlag

emn und hat , beiden erklárt, dase : er auch im lnteresse der

beiden alles tun masse, um mdgliche VerdachtegrUnde zu kid-

ren. Die beiden erklarten sich zur DurchfUhrung der haus-

durchsuchung , bereit and Herr Dr.yriedenau beauftragte mich

and merrn Wegner, diens wahrzunehmen. In einem rrotokoll babe

ich das Ergebnia der Durchsuchung niedergelegt. Bei rrau

Schramm wurden im Schreibfach eine canze Dienge private (.1st-

post vorgefnnden, die von . =ich. glaube thUringer verwandten-

geschrieben war. Ausserdem wards das Vorhandenseth eines

ganzen 5-tosse8 von Ostzeiiungen festgesttlDit. Diese Ostzei-

tungen soil sich der Freund der Schramm, em n gewisser

beschafft haben, der mit dem OstbUro.der CDU zusawnen arbei-:

ten soil. Im Falle H nsen stilite ich eine Feinstellungsver-

fUgung	 utaatsanweltschaft und einen von Hansen in der

',;Haft gefertigten . Sohriftsatz sicher. Am 17.7. morgens
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teilt •  ich . Herrn 1;r.Yriedenas Zit, Jasc tub ddeben 3ie

FlUchtlincsEote der dchranw er .iten hdtte. Ich 05t ihn um

die FersonAlakte unseres :!auses, Ufli . beide Ai:ten vcrgleichcn

zu kiinnen. Herr ur.Friedenau erfor,crte uber von mir

FlUchtlings.t.kte,.obwOnl ich ihn darauf him.les, dass ich

noch keine Gelegenh ,dt gehabt hLtte, mir dice Atte.anzuse-

hen. Er sicherte mir zu, dass ich beide Akten, also die

FlUchtlingsakte und unsere PerSonal3kte vorgelect bekommen

soil. Am 18.7. abends bat mich Herr Rosenthal mit Herrn

JOhren vom CstbUro'der CDu Uber Kuhn zu sprechen. Meine be-

mUhunEen, Jdhren zu treffen, waren vert;eblich. Erst am 29.7.

kam ich mit Herrn Jehren zusam,ten, der mir mitteiite, dass 	 -

er von Kuhn eine ausgesprochen schlec-te Wieinung babe. In-

zwischen wurde eh' LUgendatektOrverfahren bei.Hansen und

Frau Schramm durch CID vorgenommen.-nei beiden• 1st dieGe

ihitersuchung neefativ ausgefallen. Am 24.7. habe ich bei Herrn

Rosenthal'umfassenden Vortrag Uber . meine trmittlungen in der

Sache Hansen/Schramm gehalten. An Hand der Akten verhafteter-

Mitarbeiter konnte festgestellt w.erden,.das.s die Queue des

Verrats dsis Zimmer iIr.13 war, das let des Dienstzi,Lmer von .

Hansen/Schramm. Herr Rosenthal war der Meinonc, dass fUr die-

se Sache nur die Schramm in Frage komwen'kOnne. ich wider-

sprnch und meinte, dasu beide zu untersuchen seien and nicht

nur aus gefUhlsbetonten'GrUnden die Schramm alleih. In die-

sem Zusammenhang teilte mit Herr Rosehthai noch mit, dass

meine Ansicht, dass das GefUhlsmonent i gegenUber der Schramm

herrUhre von der Antipathie der Frau v.Rosenberg gegen

die Schramm, irrig sei. Gerade in letzter LCt hätte Frau

v.Rosenberg ihre Meinung gegenUbr der Schramm geandert. Auf.

Grund meines Vortrages wollte Herr Hosenthal solort tei der

Polizei anrufen und	 einlciten lassen.

Ich gab zu bedenken, dads die SchrLhm:. ,i8 Uige

 die 
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M93fahren Uber sioh hat erninen

meiner Meinung loch nicat n .isreiche,	 N:asshah-

men zu rechtfertigen. Dardtlf-7.	 ftr.gte mtch merr

Rosenthdl aw ndchsten 1,:orifen, :teitag	 mit den :iit-

arbett3rakten bei Herrn '1r.Ha,.., eto0cr vom,,ALA : .r

'-'4'!:fassq.(1,t1S§_chst_vorz.U.screchen, um von dart 	 e n-
tj

leilen ZU	 diesem Vort rag kaLn es nHht menr,. da

an i ei'esem T fl ge morgens die Rre,::e 11:211	 r 1. 1.,:2:;t	 3c:irumm,

. die am 2 v).7. erfolht sell 	 oll,	 Gemeir..:Y:m mit
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der Polizei habe ich am 25.7. die Wohnong der uchramm dureh-

sucht und habe dabei festgesteflt, daus . .Je Privutvoct fehl-,
te, wahrend die Zeitungen noch vor:Thnder. wareh. Einige Zeit

naeh der Flucht der Schramm ging ich durch oie Registr::tur

und stellte test, dass Frau v.Rosenberg eine ihrer Ublichen

Reden vor einer gresseren , Zahl hauptamtiicher :,.itarheiter .

hielt. Ich harte im Vorbeigehen;	 cie erklUrte, Oss man

die Jchramm auf jeden Fall hatte zu einem Geatandnis bringen

mUseen und sei es, wenn man sie bie zum Hale im Wassc.r

stehend in einem Keller ' verhören vUrde. Als ich ihr

'class diese Methoden von westlichen Dienetstellen nicht ange-

wendet .::erden kOnnen . und dass ihr Vorschlag kaum geeignet

sei als saehliche Gesprachsgrundlage zu dienen, wurde sic

auegesprochen heftig and erklarte, dass sie immer gewuset

hiitte, class die Schramm ,ine Agentin Bei: In Erinnerung an .
die kurz vordem gefUhrte Unterhaltung mit Herrn Rosenthal

Uber die , Schramm hielt ich ihrvor, dass sie gerade in letztel
Zeit eine andere Ansicht vertreten hUtte. Darituf ging die

hysterische Frau v.Rosenberg aas der Fasson. Sie griff mich

heftig an and =lute, das sei eine melner Ublichen Frechhei-

ten. Ich babe daraufhin das Geeprdch abgebrochen and sie le-

diglich gebeten, weil ale mich der Ldge bezichtigte, sie siege

mit Herrn Rosenthal sprechen. Ale ich sit am'machsten morgen

auf der Treppe sprnch und . nach der Erklarung des Herrn Rosen-

thal fragte, eagte sie wit: "Herr Rosenthal.dagt, 6ie sind

irreinnig". Ich babe mich dazu nicht geaussert und babe ir_r-

geblich versucht, mit Herrn Rosenthal telefoni .ach in veroin-

dung zu treten. Erst nach etwa 14 Tagen kam es zu ether RUck-

sprache zwischen Herrn Rosenthal und mit. herr Rosenthal mein

te,-dass 'dee Uanze falech verstanden sei and aaf omen Irrtum

zurtickgeftihrt werden mUsse. tr gleubte sich zu erinnern,dase

er vorgetragen babe, dass Yra-.2 	 in ihren uefilhlen

der Schramm gegenUber an- and abschwe,1:hu gewesen sei

class gerade zum Zeitpunkt unserer Illitersuch,:ricen ce6en die

Schramm, also etwa au 15.7., die Gel ,hie der Frau v.Ro.senberg

zugunsten der Schramm auf dew Etiheptu.kt elnes (neGetIven;

Schwellpunktes gestanden hLitte. Ich konnte ::errn Rosenthal

daraufhin nur mein Beth:I .:ern erk1:r .7:.1 Sass er a.ch an ansere

Unterhaltung nicht mehr	 erim.ern	 1)1:5
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irrsinnig in hezug auf mich eel von ihm nicht gebraucht

worden. Er glaubte sich zu erinnern, dass er zu Frau v.Ro-

senberg gesagt habe, is eel Irrsinn, wenn man behaupten

wolle, dass Frau v.Rosenberg gewisse freundschaftiiche Ge-

fUhle zu Frau Schramm gehabt haben soil. Am 25.7.; dew ilige

der Verdffentlichung der Flucht der Johramm wurde mir die

FlUchtlingsakIe und unsere Personalakte vorgelegt, die Joh

bia zu dieeem Zeitpunkt nicht mehr gesehen hatte. Ion
stellte zunachst feat, damp von ether ordnungsgemass gefahr-

ten Personalakte nicht die Reds sein konnte. Die Akte

Schramm hat enthalten:

1 Beierhung

1 Lebenalauf in gaits kurzer Form, der Uber
die Zeit von 1945 - 195o•keine Auskunft
gat,

1 Beecheimigung sines Hegierungsbaaratee, dor
bei der llx-HUtte in Unterwellenborn be-
schAftigt let und der der Schramm ordnungsgo.;
masses Arbeiten ale Sekretdrin in der Zeit

. Yon :1939 Us zum Zusammenbruch beseheinigte

	

.	 ,
1 :. .V.,e0terk von dim sogenannten Personalchef

Ramses, Herrn Dr.zrben, der in Wahrheit
lintergeordnete Arbeiten Iasi der Bin-

. .ttellttng zu •rledigen hatte, atIA weinhem
,i4lerxertiti	

ll
dass die newerberin at 16.4.521

lEtr
: ± edenau vorgestet worden eel

- rail° bitch Itimkke-Y RUckeprache zwischen

Attg
ia:ratriedenau und Herrn Drasrben die

•

	

'	 mit der Ublichen zweimonatigen Pro-
eingtetellt **rain soil... ,	 ,••

tefindiniCh in der Aktc

1 Zeugnie von der CDU, Kmdeverband Saalfeld,
' inisgestellt von ihrem rreund KUhn

1 sogenannte •Vergatterung betr.Geheimhaltangew
verPflichtung

1 Sehreiben von Bermn Dr.rriedenau, dais die
Schramm nach Ablaut der Probeseit els Stone-
typistin feet eingeetel1t ist

1 Dienstleistungszeugnis van herrn Haagen,
In welchen ihre unermUdliche TStigkeit and
ihre ArbeiIsfreude Lind such die rintwietlynge
fhigkeit hervorgehocen warden.

Den Abedhluse dieser Akte bildet da p Schreiben von Herrn	 .

Dr.rriedenau an Herrn Dr.rriedrich vom Amt far Verfaesungs-

@abuts. Bei der PrUfung der Flikahtlingsakten konnte ft,ich

Umbldttern der.draten Seite bereits festgestelit werden,

dase die Schramm 4 Wochen Sau-maft hinter Rich hatte und

zum Spitzeldienst verpflichtet warden 	 ..7snz klar geht

//
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aue dieser Fliichtlingsakte hervor, das.i der v,thrpflichtete

Spitzel Schramm angehal ten mDrden 1st, die Spitzelberichte

an den bewassten Kuhn abzugeben.

Alle im Zusammenhang mit dew rail Schramm stehenden Vorgdnge

berUhrten die Mitarbeiter des fil:uses ausserordentlich. Ins-

besondere waren diejenigen betroffen, die um diese Zeit

-im Gegensatz zu frUher- ' anfingen, Massnahmen des Herrn

Dr.Friedenau zu beschbnigen, so Frau v.xosenberg. per ekla-
tante'Fall des Versagens in abwehrmAssiger ninsicht , bei der

Einstellung der §chrato,	 einfch nicht zu leutnen 1st,

fUhrte zu der Behaupturg	 ?rad v:Rosenbergi dass auf

ails Fdlle and sea es mit fortouren (Wasserzelle) eine Ober-
fUhrung der 5chram:1 ht.t . te erreicht werden mUsaen. kit diemen
GeaprAohen uollflcv::; gravierende Versagen bei tinstellungen

im allgemeinen nod bei der Schramm im b*sonderen vertuscht

warden. Keinen (let plbtzlidhen Freunde des'Herrn Dr.rriede-

nau bedrUckte die Frage der straflich leichtfertigen EinT

stellung der Bchramm -obwohl gerade im Ahnlichen tall

Zickler Herr Dr.Friedenau erklArte, dass or allein fUr die

Personalien die Verantwortung trate und daher auch allein

dió Rntsoheidungen treffe-. Eelnen bewegte die rrage naoh

dem von der Sahramm verureaohten namenlosen Leid in der
SoWjetsone t-weichae ale wiihrend ihrer TAtigkeit Uber Vie's'
Menadhen'brachte: Nur eines wurtfs erOrtert, die Schramm

durfte nicht entweiohen (Blamage, zeugin it Promises.). Stan'

nunmehr mit..eiserner Energie an die Abwehrmassige Burch-
.
leuehtting tier.Angehbrigen des Hauser, heranzugehen, wurde zu-

ndchet di* Ansiaht vertreten, ale eel durth mein Veraagen

die lnhaftnahme der Schramm verhindert Aorden. Herr Leutwein

hat slob im Auto zu Herrn Rosenthal und Frau v.Hosenberg

gedussert, , dasi,Hoohwald etch in Grund and Boden schamen

Cie° (nAmlich deswegen, well die Schramip entwicberi ist).

.Ala ich daraufhin mit Bermn hosenth21 sprach,. meinte or,

dase Herr Leutwein cur der strafrechtsabteilung sein miss-

fallen ausdrUcken wollte. Es war der mein neetreben,eine

Untersuchung im Fall Schramm herboi.: . 	 um bile wit dem

Fall dchramm zusammenhAngenden Dinge aulzaklucen. Mese .

Untersuchang wurde mir auch set tens des nerr:. LeutAeln, der

im August 1952 wegen der Abwesenheit von herrn ur:rriedenau

land von Herrn Rosenthal die Leitung des !)rj' tnneh!itte,
-13=
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zugesagt. Ich habe weiterhin, als wide septevber 1952

Herr Rosenthal mir die Leitung des sonderbaren AussenbUros

Ubertragen hatte, noch einmal darum gebeten, in die unter-

suchung Schramm einzutreten and mir em n tti3chenzeucnia zu er-

teilen, in dem insbc!sondere zum Fall Schramm stellun3 ge-

nommen wird. Obwohl ich wiederholt mUndlich als auch schrift-

lich addieses Zwischenzengnis erinnert babe, bin 5.ch bis zum

heutigen Tags nicht im Beeitz dieses 4eugnisses.

Infolge der duroh die Verschleppung Ur.Linses and durch die

Untersuchungen im Fall Schramm verursachten Mehrarbeit sind

im Juli und August in meinem Dezernat erhebliche Reste geblie-

hen, die ich in der normalen Dienstzeit nicht aufarbeiten

konnte. 1611 beabsichtigte, am 1.9. aid Urlaub zu gehen and

musfle, um die Reete aufeUarbeiten, noch 2 Tage flinger ale

heabsichtiet, im Hauee bleiben. Am letzten Arbeitstagel es

war der 2. oder 3.9. erOffnete mir Frau v.Rosenberg lAchelnd,

due ?if: cosiest', warum ich alias aufarbeite und reinen Tisch

mache. Der Grand sei, eo meinte ie lachelnd, dass Frau Tietz

und auit c4 beabsichtigten, nach dem Osten zu gehen. truer

dies, Eri,rtnung war ioh zunachst verblliffi and sagte ihr dann

-ganz ruhig, obwohl mir dieeee schwerfiel, dass ale sich dock 1

iinmal folgendee Uberlegen mOge, ndmlich: Herr Dr.rriedenau

Herr Rosenthal and ioh seien in einem Rundbrief der Hilde

Benjamin an elle Judtissangestellten der Sowjetzone ale boson-

den sohamlose ehem. Angehbrige der Ostjustiz herausgestelll
worden. Herr Dr.Eriedenau war ttrafverteidiger, terr Rosen-

thal war Rsferent fUr fstrafrechtspflege im Justizministerium,

der es vors6g, in dern AugOnblick hach.lestberlin zu gehen,

ale man ihn sum SAnatsprasidenten im Strafsenat in Potsdam'

bestehen wollte. Ioh war politisoher StaiManwalt and ausser_

dem StD-mitglied; "wen meinen Sie wohl, Frau v.kto 'oerg,

"lieben" die eowjetzonalen BehOrden am meisten?" - Die sonst

so schlagfertige and um krOftige AusdrUcke niewals verlegene

Frau v.Ro p enberg konnte mir aid meine Zrkldrung nichte er-

widern. Ich nehme an, dass die in der Fulgezeit eingetretenen

Ereignisse zu.einem nicht geringen	 %Lif diese persdhlichen

Spannungen zwischen Frau v.Rdsenberg and Herrn Dr.Friedenau.

einerseits and mir andererseits turUckzufUnren Jind.

Wahrend meines Urlaubs im September 1952 wurde ich wiederholt

-IA-
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in den Untersuchungsaueschuas 6elate, ui sch-ebende Fraeen

zu klaren. GegeriEm:e twines Urluubs veranladste mich Herr

Rosenthal postalisch, ihn umgehend anzurufen“,ns ich auch

tat. Herr Rosenthal forderte mich und such Frau Tiei:z auf,

uns mit ihm ausserhalb des nausea zu treffeu. Dies War umso

auffAlliger, als ein . oder 2 Tage vorher Frau Tietz ihren

Dienst wieder antreten wollte, aber wieder nach niuse ge-

sohickt . wurde. Wir trafen uns am 22.9. in meiner vohnunc..

Herr Rosenthal las em n in schlechtem Deutsch( verfasstes

Schreiben vor, In welchem der n u t; veranlasst Wird, em n be-
sonderes Biro einzurichten. GegenstarA der Arbeiten sollte

der-sBD and die Sicherheit des manses sein, mit der Burch-.

fUhrung dieser Aufgabe sei em n erfuhrener rachmann zu be-

stellen. Es wurde mir erOffnet, dass ich dieses BUro leiten
.	 ,

s011te. Wiihrend es vorher in diesem, angeblich aus ether

tremdsprache . libereetzten Schreiben 'ismer hiess: "dem Komitee

freiheitlicher Juristen 	 "muss einen rachmann dafUr

stellen, "das-Komitee ma 	 " uuss em n Biro einrichten,

War in zwei tAllen aUffalligerweise vom.UntirsuChungsaus-

schuss Freiheitlicher Juristen, der genauen Bezeichnung des
Institute die Rode und zwar erstens, dass , imit keinem An-
gehdrigen des Tr,' Verbindung . hulten durfe und zweitens class

es mir untersagt wird, mit amtlichen Berliner Btellen in ROA-

takt zu treten. Ich babe daraufhin Herrn xosenthil sofort ge-

sagt, dap s diese Bedingungen die Yirksaaikeit des itleinen

BUros von vornherein ldhuen, dass es gar keinen.Binn hdtte,

unter dieeen Voraussetzungen . die Arbeit zu beginnen. sine

klare Antwort babe ich darsuf nicht erh,lten. Herr nosen-

thal hat lediglich . erkliirt, dass er das noch einmal vortragen

wolle. BIB zum heutigen Tage it ih diesem Punkt such noch
keine Entscheidung gefallen.	 wurde mir aufgetragen,

mir selbst emn BUrozi:smer zu suchen. Der Preis fUt dleses

Zimmer dUrfe allerdings Bo.-- his 70.-- Dhl nicht Ubersteigen.

Ich habe daraufhin dieles kleine otiro in ;einer WohnUng zum

Anlaufen gebracht id musste . schon neeb kursar zeit fest,

stollen, Aass der UFJ mir ButerH1 :Jr die Pon t-fur:rung mciner

Arbeit zu 95% nicht zur ' , erfUgunc ste..lte. Lediclich gering-

fUgige und nur ganz wenige Informationen wurcien mir geceben.

Tatsachlich -war mit dieser' slitteiluncen fnr die geplante

,5ache Uberhaupt, nic te anzufnncen. 2ns-n3be ich Bern.
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Dr.Friedenau in . einem Schreiben v. 4.10.52 such

mitgeteilt und habe inabusondere darauf hingewiesen, deals

nach. den Umstanden ich die Masonahmen des uyJ nur ale ein

Ausbooten ansehen kenne. Längere Zeit nach Eingang meines

schreibens beim UFJ hat Herr Dr.Friedenau achliesslich am

8.11. mit mir eine 2 stunden lange BUckspreche gefUhrt.

dieser BUcksprache hat er mir Andeutungen darUber gemacht,

dase der ' llieJ eben nicht ein ' auf demOkratischen Grundsatzen

begrUndetes . Organ ist, sondern es eich hier Vielmehr um emn

streng zentralistisch voI einer beethmten seite ins Leben
gerufenes Institut handele. Er liess durchblicken, wenn er

sich von meiner Loyalitdt Uberzeugen wUrde, er auch gegen

mioh negative GefUhle nicht haben wUrde. Er gab zu, dass er

eich gefreut babe, dase gerade ich fUr dines BUro abgeetellt-.

worden sei. Moine Ansicht bezUglich Ausbootung set im Uhrigen'

falsch, aber um sine Eldrung in Grundsatzfragen herbeizuflibt-.1

ren, wUrde or veranlabeen, dams in der ndcheten Noche Herr .<.:;7(

Rosenthal mit mir Einzelheiten feetlege. Zu diner. Be-

sprechung walls er auch kommen, falls er Zeit hdtte. Aue
diner Beepreohung ist bie zum heutigen .tags nichts gewor-

den, obwohl ich mUndlich and schriftlich daran erinnert habil;

Angelegenheit Strong. 

iflihrend (seines Urlaubs im September 1952 wards ich von Herrn

Rosenthal aufgefordert, zur Dienstetelle zu lawmen. Sr er-
Offnete mir, dose ioh 7..ut Anweisung der Amerikaner su einer,
amerikanischen Dienststeile gehen mUsse. Dort angekosimen

wurde ich von iwei deutschsprechenden Amerikanern, von denen

sioh ether mit . dem Namen "Strong" vorstellte, vernommen. Es

handelte eich darum, ob ith geeagt babe, daseirrl.Nichter,

die dekretdrin von'serrn Dr ..Friedenau, mit der Schramm ver-

handelt hatte. Ich kldrte diesen sachverhalt. mitte.Juli

babe ich eine HUcksprache mit der Polizei and 2war mit dem

Vizeprdsidenten Dr.Urban gefUhrt. Ich habe . ihn gebeten,

polizeiliche Schutzmasenahmen fUr unsere hauPtamtlichen

arbeiter einzuleiten. Er sicherte dies eofort zu und ich

babe eine entsprechende Liste mit Klarnamen an den Vizeprd-

sidenten Ubersandt. Einige Page danach haben die herrn n'il:sen

und Schott mich aufgesucht and erkldrt,.dass sie von poli-

zeilichen Schutzmassnahmen Uberheupt nichts merkten. Ich

.schickte sie daraufhin zur Polizei 7 Inspektion tehdendorf-nest
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wit dent Bemerl:en, dais sie sich auf-mein 'nehreiben an den

Vizeprdsidenten berufen und dort um polizeilichen schutz.

bitten mbgen. Dort angekoraen wurde ihnen von nem Inspektions-

leiter érkiart, class er ihre . Ramen schon erhalten hdtte und

dass er ohnehin im negriff . war, diese polizeilichen Sicherunge-

massnahmen einzuleiten. Er fUgte jedoch hinzu, ue'ss, wean er

' diese Sicherung Ubernehme, sie - sich nlcht so. verhalten sollten

• wie.kUrzlich Fri.Richter sich . verhalten hätte. rri.michter sei •

ndmlich an einem Abend pldtzlich Verschwunden Lind der wit

der-Bewachung beauftragte Polizit war . zu'rlachst ganz kopflos

und suchte sie. Er hat sie dann endlich im KurfUrstendamm

im GesPrdch mit Freu sóbramm Wieder gefunden. vies teilten

mir die beiden Herren sofort mit, .worauf ich abends Herrn

Kiang von F 5, mit dem ich seit der Andre vr.Linse in verbin-

dung stand, unterrichtete. Herr. Mang teilte mer einige rage

dpdter mit, class in dem polizeilichen 2agebuch in zehlendorf-

West tatsdchlich eingetragen sei, dase sinh rrl.Richter mit

der Schramm getroffen habe;'Diesen Sachverhalt habe ich den

beiden Amerikanern vorgetragen. Wdhrend meinee vortrages fiel

mir auf, dass einmal der eine und mai der . anderejierr ftir

gore Zeit nach draussen ging. PlOtzlich kam 'herr Strong zu-

rtick und erklarte mir, dass meine Angaben der lahrheit ent-

sprdchen.- Ich erwiderte, dase ich nicht wissen kdnne, was im.
Meldebuch der Polizei eingetragen sei. ich Weiss lediglich,

dase der oben vorgetTagene '..iachverhalt mir von den nerren

naneen und Schott . erzdhlt wurde% varaufhin bat mich Herr

Strong, Erl.Richter Tu veranlassen, nach . dort zu kommen. Ich

lehnte dieses Vorhaben ab mit dem semerken, dass ich mich

mit einer derartigen Aktion nut' dann einverstanden erkldren

kiinne und auch diesefi r Vorhaben nur dann ausfUhren wolle,wenn

mir bestatigt wUrde, des° der betreffende Pólizeibeamte, der 1

den Auftrag hatteC- Frl.hichter zu beschätzen, tinter Vorhalt

des blades der Schramm diese :Is Gesprachspartnerin erkenne.

na:7aufhin brauchte ich nicht in A ..tion zu trete!“ Vielmehr

stellte ich lest, tlass kurz nach mejner RUckkehr beim_UrJ, wo

ich bei Herrn Rosenthal Vortrag hielt, emn Beas.ter der CIC die:.

Richter abholte. Spater wurde rir ro.?kun:A, dass rrl.xiphter

dem-,LUgendetektorverfehren inti±rorfen -Aorden lat. Aus dieser

• ersten nekanntschaft nit Herrn ...stroN6
/ entwick q te ich ein

ziemlicn reger Verkehr. “ederhojt bin	 von merrn strong

aufgefordert worden, meine Ansicht Uber tragen, eer Sicherheit

pp vorzutraaen. Herr trun	 iatte,	 sagte er mir,
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Aufgabe, die Sicherungsmassnahmen des uFJ zu UberprUfen. lch

habe ihm rUckhaltlos konkrete Details Ubermittelt u.a. habe.

lob ihm die anliege..de Liste . Ubergeben wit Namen derjenigen' .

Personen, die im Laufe von ca 1 1/2 Jahren beim Ulod ausge-

schieden sind; einige, Z.b. Zicklerund Schr:Aam sind als

eohte Agenten erkannt, andere sind gegangen, um eine beseer

dotierte . dtellung zu Ubernehmen, vdeder enders haben den TIFJ 1.

im Zorn verlassen. Diese Dinge babe ich wiederholt in Dienst-I

besprechungen vorgetragen und darauf hingewiesen, class die

PersonalfUhrung : des Hauses die Sicherungemomente zu wenig

beachte. Im ',Brute dieser Unterhaltungen mit nerrn btrOng

kam dleaer, etwa Ende November, mit dem Gedanken harauspdass.

ich mit mm gemeinsam in bSP-trmittlungen einsteigen solle. r

hr sagte, dass er dine Penetrierung mit dram s6D aid gene'

'grossem PUBS aufbauen wolle und dass dee einzurichtende ishro
von alien Seiten Informationen bekommen wurde. Sachlich war

ich durnhaus nicht abgeneigt, sine derartige . lufgabe zu Uber-

neheuen,.pereenlich jedoch fUhlte ich mich unsicher, well

diese Bitte des Herrn Strong im letzten Grunde den mir be-

kannt gewordenen WUnschen dee . Herrn Dr.rriedenau entsprach.

Mir 1st Uber . Herrn Dr.Steinmann, dew Nachfolger Dr.Linoes

bekannt geti iiorden, dase ethos Pages, etwa im Oktober 1952;

der 'Leiter der ibteilung Landwirtschit, Westphal, der mit

Bermn Dr.Friedenau em n beeonderes Yerheltnis haben soil

(Dr.rriedenau hat an in Potsdam verteidigt, Westphal wurde

zu etwa 1 1/2 Jahren Gefengnis verurteilt) und fragte Hertn•

Dr.bteinmann nach seiner Ansicht Uber mich. 'Dr.steine .nn

ausserte sich nicht und Westphal. erklarte, den er mir yr.
Friodenau meinetwegen sin Gesprech gefUhrt habe. In dielem
Gesprech babe Herr Dr.Friedenau erk:Tert, dass ich in 1/4
Jahr nicht mehr beim UFj tang sein ,Arde. Westphal sagte

euch, dase Dr. Friedenau ,ihm erciffnete; dass ich bei Harmn

Dr.rriedenau Vortrag in Einer Sache wesiphal gebaltn'hlitte.

In diesem Vortrag httte ich Westphal belastet, Ausserdem, so r

soil si rth Dr.rriedenau zu oestphal gedussert haben, soil ich

auch andere belnstet hnben. Westphal segte daraufhin, dass

ich gerade die geringste Veranlassung dazu hötte, anderd zu.

belasten, denn gerade ich sei doch em n mann, der eine. dunkle

Vergangenheit habe. Herr pr.steinmann h„,t mir dies •Atge-

-1A-



'O

19-

tellt und mir weiterhin zesagt, dass. er uber dleses uesprdoh

zwischen ihm und "estphal .eine schriftliche Notiz absetzen

wUrde, die er mir, falis.ich sie einmal benOtisen sollte,

gemn zur verfUgung stellen wolIte. An-diese nrklarung Dr.

Steinmanns musste ich intensiv denken, als mich Herr Strong

dazu bewegen wollte i beim UFJ zu kiindigen. 2 rage nach dieser

, KUndigung sollte ich Mich einer persdnlichen UberprUfung

seiner vorgesetzten Dienststelle unterziehen und danach

"kOnnten wir dann sofort anfangen su arbeiten". Ioh win

Herrn strong daraUf hin, dass ich eine kiindigung ' nicht aus-
sprechen wUrde, solange ich nicht .zumindest weiss, tinter

welchen nedingungen ich einc andere otelle Ubernehmen kennte. •

Um sich Uber den Umfang meiner den ssD betreffenden irbeiten

zu informieren, hat Herr Stmng meine samtlichen diesbezlig-

lichen Akten von mir erfo-Aert; B18 zum, heutigen rage sind

diese Akten nooh dart, obwohl ich sie nach 3 ragen zurUcker-

halten sollte. AU! meihe telefonische Erinnerung am 15.1.53

teilte er mir lediglich mit; dass ich Anfang der nachsten

Woche (also 19. bezw. 2o.1.) Nachricht .darUber erhalten wiirde;

Diese Benachrichtigung let bisher noch nicht erfolgt. Hoban

filesen Akten babe ich an Herrn Strong einige schriftliche

Arbeiten vorher gesondert gegeben. Auch hat em von mir die

Herrn_Dr.Friedenau angehendeffkusgabe der Zeitung "Der Yort 7 •

schritt" erhalten, in welcher von der angeblichen nehauptung

der ::stlichen Breese, dass Dr.rriedenau kein Jurist sei, die •

Hede jet. Die zugesicherte HUckgabe 1st bisher ebenfalls nicht

erfolgt. Die Angelegenheit Einstellung wurde dann zundchst

auf etwa 14 Tage vertagt und sollte dann schliecslich in

Jder Woche zwischen Weihnachten und Neujahr zum Abschluss•gc-

langt sein. Am 1.1.53 sollte diese neue Sachs ins Leben ge-
.
rufen werden. Am Mittwoch, d. 7.1.53 wurde ich 'nage der an-

geblichen Ubernahme in den Dienst einer amerikaniJchen Dienst-
stelle einer 9 std. dauernden Yernehm.;:lE unterworfen. Yon .

14,30 Uhr bis etwa 17,3o Uhr wurde ich n.ch vorn6ecingener

Unterhanung dem LUgendetehtorverfahren dnter,orfen.	 wurde

zunUchst die Frage vorg ,eiegt, ob ich tstsuchlieh miter Wolk

bin und.ub ich in /Jerkin geboreu aei. Fruo .4r.3	 naben

Sie eusor den genannten Pereonen ir6endjem=:nd andere.r. nuch

etwas gesaEt aber die beabsichtiLyte Zusnmmenarbeit mit nerrn .

-.Strong? Dise Frage verneinte ich wahrheitswLrig, da ich •

den N .imen !lolling nicht nennen wollte. Die nzienste Frage war:
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• Haben sie Verbindung zum SSD, die Ubernaehste Frage: naben

Uie Verbindung zu einem befreundeten Nachrichtendienst,waren

Sic nach Ihrer Plucht im Oktober 1950 im Ustsektor oder in

.der Ostzone, haben sic als ntaatsanwalt müftlinge mieshan-

delt oder ceschlagen. Um etwa 17,30 Uhr erschien dann ein

Paychologe und em n gewisser Rost. Mit dieseh beiden nerren

habe ich dann Uber meinen Lebenslauf bis etwa 23,30 Uhr

geaprochen. Es wurde erdrtert, aus welchem Milieu ich komme,

was ich gelernt habe, wo ich beschaftigt war, was ich dort

getan babe. Insbeeondere interessierte man sich sehr dafdr,

dass ich BetriebsfUhrer eines Zweigwerkes der 'menschel-Flug-

neugwerke gewesen bin, dass ich Abwahrbeauftracter war usw.

• Bei diesen Gesprachen fiel mir au!, dass die nerren die In-

stitution eines BetriebsfUhrers nicht kannten. Behr yiel ge-

aprochen wurde Uber meine Tdtigkeit ale otaataanwalt und

insbesondere fiber meine Tatigke1t-ale Dezernent beim General-

, staatsanwalt des Landes mrandenburg. Such hier 1st mir auf-

gefallen, dass die Herren von den Verhaltnissen im Jahr*

1946 in der Sowjetzone in puncto Ausbildung der Volksrichter

und deren Einsetzung nicht orientiert warn. Das Gesprach

with auch haufig vow Thema meines Lebenslaufes ab and es

warden allgemein intereosierende Fragen erdrtert, so z.B.

wurde untersucht, an welchen Ursaohen as ldge, dass ein Volk

wie das deutsche, zu einer auioritdren Regierung kommen kann.

Ioh fUhrte'dieses Paktum zurUck auf die Formal:. Dummheit and

Mange). an Verantwortungsbewusetsein. Die beiden'aerran

.stamden.dagegen auf dem . ntandpunkt, dass die sei,t 5o Jahren

stehen gebliebene politische Entwicklung des deutschen Volkee

die Ursaohen fUr das Dritte Reich gewesen scion. Ich wider-

sprach und flihrte die Beispiele stresemann und auch Polen

an. BezUglioh Polen etellte ich mich .Auf den Standpunkt, dase

m.E. die . Polen auegesprochen politisch Nash und nationalbe-

fludet seen und trotzdem haute autoritár regiert wUrden. nerr

Rost fUhrte dann Beispiele an aus der Folcezeit dee i zusammen-

bruche und meinte, dace das Y erhalten der alliierten Truppen

nicht immir sauber gewesen sei; aber dase er slch sehr gut

vorstellen kiinne, nein, es sogar wisse, dass,-falls die

Deutschen am anderen Ende des Tisches geseasen hatten, es

noch viel schthmer gekommen hre. ich habe darnfhln erklart,

dass ich 2.uch dieses Verhalten auf eine Forme' zurUckfUhren
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mdchte und diese Formel nannte ich Tapfarkeit. Meiner aeinung

nach, so habe ich vorgetragen, kann der wirklich tapfere

Soldat einen geschlagenen Uegner nicht misehandeln, das wider-

spreche der Ethik der rapferkeit. Worauf mir nerr'Host entgeg-

nete, dass dean wohl in den-letzten 5o Jahren die rapferkeit

der Deutuchen sehr zurUckgegLngen sei..Sehr erstaunt waren.

die aerren zu hdren, dass ich von mir behaupte, religide verr
' anlagt zu sein. Ein diesbezUgliches Geeprach jedoch Ling Uber

die AnfangsgrUnde dee Mánnerkreisee der bekennendeh tirche,

der Funktionen biz der sogenannten deutschen Christen und dee

Heichsbischofs MUller nicht hinaus. Wahrend dieser unter-

haltung wurde mir em n 4 - 5 Seiten umfassender Fragebogen

gegeben, den ich auszufUllen hatte. Die Fragen betrafen ledig-

lich reine Interessengebiete und sollten wohl-das Norangegan-

gene Testverfahren mittels des LUgendeteitors ergiiimen. Auf

eine lm Jahre 1947 von Hsrrn Rost getroffene Yeststellung, das

3 hohe Verwaltungsbeamte im tundesgebiet, ich glaube 2 Mini-

sterialdirektoren und 1 Ministerialrat, zu unredht den Doktor-

titel fUhrt.en, ale auch . gar nicht studiert batten, entgegnete

ich, dase diese Art Brmittlungen wit Aussicht auf trfolg ge,

nausogut im UFJ gefUhrt warden kdnne. mit Interesse erinnerte

ioh mich an viele, den Dr.Friedenau betreffenden Ausserungen

in unserem Rause. Es ist nahezu sin offenes ueheimnis,dasa

Friedenau4ein Jurist let. So hatte sich der hauptabteilungs-.

leiter Leutwein . zu dem Rechtsanwalt Dr.Bec:Amann getiussert,

dass er wisse, dass Friedenau kein Volljurist sal, aber trotzw

dem zu ihm seiner Verdienste wegen Mite. Auf diesen tinwand

habe ich keine Antwort erhalten. Genauso wie ich vorher zu

Bermn Strong eagte, dase die Art der DurchfUhrung dims an-

geblichen Einstellungsverfahrens bei mir den oweifel erwecke,

dase hinter allem mein "Freund" rriedenau etdnde, habe ich

den .beiden Herren Rost and dem Psycholoi . en ebenfans

dass ich eine besondere Ansicht darUber 	 aus'welchem

Grand man mich diesem Verfahren hier unterwarfe. Daraufhin hat

der Psychologe beide Hande huchcehoL.en and	 dase

er nichts wiose and amen feet umridsenen Auftrag hsbe. 1ch

gluube mich aber noch zu erinnern, uase aerr toot sagteolase

dies schon mz1ich sein kOnne, abcr er glaube, uass einigen

dieses noch wehtun werde. it Jicnerneit kann ich mich jedoch

an diese Sene nicht mehr entsimlen, ca dt se A:15er ..Ing etwa

gegen 11,00 Jhr abehjs fiel and ich 	 etwas abgespannt
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mdchte und diese Formal nannte ich Tapferkeit. Lie trier Meinung

nach, so habe ich vorgetri;gen, kann der wirklich tapfere

Soldat einen gesciliagenen Gagner nicht misshancieln, dae wider-

sprtiche der Ethik derTapferkeit, Worauf air nerr Rost entgeg-

nete, dase dann wohl in den letzten 50 Juhren die Tapferkeit

der Deutschen sehr zurUckgegungen eel. Behr erstaunt waren

die u erren zu hdren; &tat ich von air behaupte, religids ver-

anlagt zu eein. Ein diesbezUgliches GeaprUch jedoch ging Uber

die AnfangegrUnde dee MAnnerkreisee der bekennenden Airche,

der Funktionen tix der sogenannten deutschen Christen und des
Reichsbischofs Muller nicht hinaus. Wahrend'dieser unt!r-

haltung wurde air em n 4 — 5 Seiten umfaseender Fragebogen

.gegeben, den ich auszufUllen hatte. Die rragen ba%rafen ledig-

lich . reine Interessengebiete •und sollten wohl-das vorangegan-

gene, Testverfahren mittela des LUgendeteitore erglinzen. Aid

eine im Jahre 1947 von Bermn Rost getroffene Yestetellung, das

3 hohe VerwaltungsbeamtA is Rundeagebiet, ich glaube 2 Mini-
sterialdirektoren Und 1 Ministerialrat, zu Unrecht den Doktor-

titel fUhrten, sie auchgar nicht studiert hatten, entgegnete

ich, dase diese Art trmittlungen alt Aussicht auf trfOlg ge-
nausogut im H&J gefUhrt werden kdnne. Mit interesse erinnerte

lab mich an viele, detrDr.Friedenau betreffenden Ausserungen

in unserem Rause. Be ist nahezU emn offenes Geheimnis,dass'

Friedenau kein Jurist let. So hatte sich der hauptabteilungs;

leiter Leutwein zu dew Rechteanwalt Dr.lieskmann geduesert,

dase er wisse, dass Friedensu kein Volljurist set, 'aber trotz-

dem iu ihm seiner Verdienate wegen halte. Auf diesen tinwand

babe ich keine Antwort eyhalten. Genauso .wie ich vorher zu

Herrn Strong :mgt., dans die Art der Durohnihrung dieses an-

geblichen Einstellungsverfahrens bel mir den zweifel erweckel

dase hinter allem mein "Freund" rriedenad stOnde, babe ich

den beiden Herren Roet and dem Psycholoren ebenfalls.erklart,

dass ich eine besondere Ansicht darUber habe; aus welchim

Grand man mich dieeem Verfahren hier unterwerfe. Darsufhin hat

dor Psychologe beide nande hoch6ehoben and hilt erklurt, dase

er nichts wisse and einen feet .Limrissenen Auftrag babe. 1ch

glaube mich aber noch zu erinnern, Odes nerr host eagtetdase

dies schon mjslich sein kOnne, aber er glaulSe, dass einigen

dieses noch wehtan werde. Mit iiicnerheit kann ich mich jedoch

an diese S yiene nicht mehr entsihnen,.da di se A ..1s:-,erung etwa

gegen 11,00 uhr aben,:e fiel and Joh' 	 etwae abgespannt
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war. Diesem ganzen Verfahren voraus ging die Aufforderung

des Herrn strong an mich, einen schriftlichen iebenslauf

.einzureich;n. Einige 'rage danach forderte er mich auf, diesen

schriftlichen Lebenslauf handsohriftlicn zu vollziehen und

ausserdem sine etwa 3 Seiten lenge achriftliche Darstellung
_Uber irgendein Interessengebiet von mir zu geben. Ich

die Form eines Briefea an einen unbekannten Skatfreund and

habe unmissverstiindlich gegen diejenigen stmllung genommen,

die mle Kiebitze in fremde Karten mehen. Stilt der Aufforde-:
rung des 1-termn Strong an mich, bairn UFJ zu kUndigen, wurde

ich den Vedanken nicht mehr lOs, dass dieae gam Angelegen-
heit letzilich geateuert wird von Berm n Vr.rriedenau. Gerade-

zu belráftigt wurde diese Uberledung dadurch, dass ich.von

Herrn Strong wiederholt befragt warden bin, mit vmlchen An-'

gehdrigen vom UFJ und mit welchen Personen ich bei den Ber-

liner Behdrden zilch Verbindung halte. Ganz besonders Uber-
rascht hat mich dee aue 1 Kiste Zigarre 1 Fl.Kognak, 1 Fl.

Rum beetehende Weihnachtsgeschenk des Herrn itrong. Diese

an sich wertvollen und auch mich erfreuenden Dingo waren

aber durchaus lieblos und ohne jedee lnteresse in einer 	 r
alten, zum Tell zerrissenen braunen PackpapiertUte verpackt. I
Das fiel mir sehr auf. weiterhin fiel mir n1 em, elaserich I
etwa Mitts Dezember Bermn Strong unterrichtete, desa sue der!

von Herrn Dr.rriedenau in Aussicht genOmmenen Unterredung

zwischen mir und Harmn Rosenthal bisher nichts geworden mei.

Herr Strong erklArte 	 daraufhin, dass ich doch wohl nicht-

glaubeA, dass aue dieser besprechung jemals etwas warden

wUrde.

Hach dieser Vntersuchung ar m 7.1. scillte mir innerhalb von

2 tagen das brgebnis mitgeteilt werden, damit . recht bald

dieses Miro in Aktion treten )(Orme. Ich sollte am montag',

d.12.1. um lo,00 Uhr wieder dort vorsprechen. Aus dieser
Lusammenkdnft wurde nichts. Die dann ursprdnglich auf Mitt-

woch,	 festgesetzte Zueamenkunft wurde dirt y; auf

Donnersta, d.15.1. verlect, jedocn nach' nochmalicem Anruf

auf mittwoch, d.14.1. um 15,00 Uhr festgese%zt. In dieser

Unterredung teilte mir Herr strong wit, duos er behr ent-

tduscht sei. Seine erste Frage war; y ew habcn Sic noch er-

zahlt, ;:ass	 'musamme,n arbeiten wollten, ich sagte wieder-

dm ausser r:.einer Ehefrau Und Frau Tietz weise es niemand,

Tr'	
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was er mir nicht glaubte und sagte, daa wUsste ich ja

allein, denn ich sei dem LUgendetektorverfahren unterworfen.,

worden. Tatsachlich weisa ich noch, dass bei neantwortung	 -

dieser Frage mein • Herz doppelt sohlug und der den LUgen-

detektor bedienende Amerikaner zeigte mir auch nach Beendi-

gung des Yerfuhrens dert'Kontrollstreifen, auf dew bei der•

Frage Nr.3 'ein ganz dicker rotor Klecks zu sehen war. Dann

magte Herr Strong, dass ich such gegen ihn etwas unternommeif

hatte und ich bin der Meinung, dass er mich ziemlich tinter

Druck setzen wollte, indem er erklarte, dass ich sin freier-

Mann sei, der nach Hause gehen kOnne, und zufrieden sein

mUsse, dass ioh ale politischer FlUchtling im Oktober 1952
anerkannt sei. Er kbnne . mir nur raten, alleszu iergessen,

er wiirde es dann auch . tun.)Solite ich dagegen Uber die

letsten Nreignisee 'teas verlautbaren, dann wUrde er such

reden und . das wUrde'lir dann schlecht bekommen. Ausserdem

behauptet er, dass dan mUndliche Testverfahren des Psychg-

logen °ben/ailsin meiner Vergangenheit VidereprUche aufge-

deckt hatte. Ant meine Frage, mir die konkreten

ten, die wohl nun zu erOrtern waren, zu nennen, wich Herr

Strong aus . und sagte4 dasa wUrde ich echon wissen, ich

mdge die Nacht ruhig aohlafen und morgen darUber nachdenken-

dann WUrde air dam alles einfallen. Seine sonstigen Mr-	 •

mittlungen	 -oder ausserhalb des nausea, das entzieht

sich meiner Kenntnier batten dmrtiberhinaus min dew Doktor

and dem- Digendetektorverfahren entsprechcndes nild gegeben.

Auf memo klaredirage, ob er mich . etwa der zusammenarbeit

.mit dem Osten verdachtige, erwiderte er mir, dass Mr dies'

alles yohne•Akusation m gesagt hatte. Dies wundefte mich

umsomehr, als er einige Zeit zuvor, etwa 1w Deze_ber, mix

einmal sa.gte, dass er die besten informationen Uber mich

erhalten hatte und deswegen das Verfuren beidglich neues

bdro wit wir machen wolle. 'Er konzedierte .mir easdrUcklich,

dams samtliche Angaben, die ich wahrend . der langen 2.eit

unseres Kontaktes ihm gemacht hUtte,•so genau stimmen, wie

der Sonia& eines Hammers ,uf den Nagel. In meiner Person

jedoch seien diese bcstimiLten nicht cem:nnt ,iL Dinge begrUn-
det. mr behauptete immer 'wueder, dass ich mit ihm em n spiel

getrieben babe. Er babe 'es ehrlich ziemeint, er habe sich

für mich eingesetzt, ich jedoch hette.gespielt. Letzteres

•	 -23-



trifft in etwa and zwar insoweit zu, ale ich von infang
an der Maiming war, dass Strong im Auftrage von Dr.rriedenau
gehandelt hat, zumal mir aus ganz sieherer Queue bekannt ge-
worden ist, dass Vernehmungen, die Strong mit Angehdrigen
des urJ gefUhrt hatte,. Bermn Dr.rriedenau zur Kenntnis ge-
langt sind. Die Mitarbeiter Holtorf and megner haben mir dies
ausdrUoklioh und wit jeder Binzelheit beet-tigt. Weiterhin
let mir in diet:ern /usammenhang aufgefdllen, daes eigenarti-
gereeiee der Tatigkeitsberioht fUr Dezember 1952, der
Anfang Januar 1953 fallig gewesen wari,nicht vo;.: mir error-
dert warden 1st. Genauso fiel mir auf, da p s Anfang Januar
1953 nur fUr rrau Tietz emn Fersonalfragebogen Ubersandt
worden 1st, obnohl fUr alle Angehtirigen des UFJ . ein derarti-
ger .Eragebogen ausgefUllt werden sollte. lob weiss, :lase
Stinger, Zeit vordem, , kerr:w egner aufgefordert worden Set,
semen Fragebogen4hZugebeiti

Diese Pakten liessn'1401aittuf sohliessen, dasa Herr Strong" • 6

mit dim UFJ VerbizOunegebebt-hiben muss, obgleioh Herr
Strong auf mime diembeiligiiahen Pragen dies immer'strikt
verneint hat. teas 	 Beaten° des Bermn Strong gefUhrten
Untersuchungin!nadht dot Ziel einer etwa in Aussioht genotome
nen EinstellungAienen 4ollten, geht M.R. nooh aus folgendii
hervor:

LEY . :	 •

In einem Erkundungsverfahren in der Sache nobergl.welches

mir vain IneJ Ubertragen wurde, habe ich nach der einmaligen•

busammenkunft mit noberg in einem schriftlichen Bericht

—24—
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Am 6.1.1953 tilts air /Prim !lets ,wit, da p s ale an diesem: ,
Tage zum Reviarvorsteher ihres zustandigen.Polizeirevieti
bestellt worden : sei. Au! der Trappe im Haus. des Po1izet4
viers begegnete ale zwei Herren, die atehen bl'ieben undHat
Tietz hart°, daes der eine sagte: "des muss ale seinn.
Wahrend des Geeprachs wit dew Reviervorsteher kam einer der
beiden in dal Zimmer und verlangte den Reviervorsteher zu •
eprechen. Dabei stellte es sich,heraus, dase es sioh bei
ihm um einen ingehbrigen des; Kripo Abtlg.F 5 handelte.

Trotzdem der Reviervorsteher den herrn bat, ihn allein Mit

Frau Tilts zu lassen, kehrte dieser Mann nach einigen Minute/

.nöch einmal zurtick urn versuchte, von der Seite auf den

Schreibtisch blickend, in den Personlausweis von rrau tietz,

den der n eviervo r reteher in der nand hielt, Einblick zu nehmex



fallen, dass mich danach Herr Strong wiederholt befragtes.

hahey zusammengetroffen sei. In einer inderen 'Smche, Dr.Iirehni
ob ich noch einmal mit Hoberg, den ich flux einmal gesehen

Libor als Ivachrichtenechwindler zu bezeichnen. Mir 1st aufgs-
stStigt, der mich sogar ermachtigte, den hoberg dem urJ gegen-

Zweifel an dessen Integrittit l gedussert. Die berechtigung die-
see Zweifels wurde mir ausdrUcklich von herrn strong be-,	

- 2,4
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hoff; habe ich am 3.1.53 Srmittlungen im Auftrage 'des UYJ ge.:Y.
flihrt..Nachdem ich Herrn Strong davon Kenntnis - gsgebsn hatte,
wurde ich Mitte Januar 1953 von Bern Aosenthal angewieetn, A
die bache zu stoppen, weil'fline andere Dienststelle sioh .' A,

1damit befassen wolle. Herr Strong, f dem ich diem mitteilte, li
bat mich daraufhin, lorl.Dr.WehnhOff4U einem Troll lit einem t
Experten au bewegenv was ich dann , auch getan habe. IM Ubrigentt

. sei der Ausdrackfitoppen•nicht,richtig. ..
•	 ' -	 -AbschliessendHatehe-ich ant dem Standpunkt, dass ii Rack-

flickauf diantwieklung diner Dinge dine nur einen
Wchluss zulaeiefl:dasi ioh mit alien mit4.eln und an! elle
Palle aus dea,Untersuchungsmusschuss herausgedrangt warden
soil.
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